
ماوتابآوری
 اگر آدم ها نمی توانستند تاب بیاورند، اگر آدم ها نمی توانستند فراموش کنند، 
خدا می داند چه به سرشان می آمد. دی 1358بود که مادرم رفت، آن هم بعد 

از مبتلا شدن به بیماری سرطان لعنتی.
 آن روزها و بعد از مراجعه به مطب اولین پزشــک و پس از شــنیدن اینکه 
بیماری مادرم سرطان است، اصلًا فکر نمی کردم خیلی زود مادرم را از دست 
خواهم داد. حتی بعد از عمل و دیدن او دو روز بعد روی تخت بیمارســتان، 

یک درصد هم فکر نمی کردم مادرم رفتنی است. 
تا آن صبح فراموش نشــدنی و غم انگیز که با تماســی از بیمارستان خودم 
را سراسیمه به بیمارستان رســاندم و همه چیز تمام شده بود... همه چیز. 
آن هایی که تجربه از دست دادن عزیزی مثل پدریا مادر را دارند می دانند در 
آن لحظات و روزهای اول، انسان فکر می کند دیگر همه چیز تمام شده است 

و دنیا جایی برای ماندن نیست.
 اما با گذشت زمان کم کم فکر اینکه همه چیز تمام شده، جای خودش را 
به تحمل و تاب آوری می دهد. به این تاب آوری انگار نوعی از فراموشــی هم 

اضافه می شود.
 نه اینکه عزیزت را فراموش کنی، که مرگ فرشــته ای به اســم مادر اصلًا 
فراموش شدنی نیست، اما انگار خداوند سیستم ذهنی ما را طوری طراحی 
کرده است که آن فکرهای اولیه، با آن شدت به ذهن هجوم نمی آورند. حالا 

از روزی که خانه نشین شده ایم، بیشتر از یک ماه گذشته است. 
آن اوایل لااقل برای خودم اینکه نتوانم از خانه بیرون بروم غیرقابل تصور بود. 
هیچ جور نمی توانستم به خودم بقبولانم باید در خانه بمانم؛ آن هم منی که 
همه روزهای زمستان سال قبل را در سرما رکاب زده بودم و همه آن لحظات 

را به بهار فکر کرده بودم. 
منتظر بودم که برســد و دوچرخه ام را بردارم و هر روز بعد از پایان ســاعت 
کاری رکاب بزنــم، جمعه ها زودتر از خواب بیدار بشــوم و قبل از رفتن به 
روزنامه، با دوستانم مسیری را رکاب بزنم، عصرها بتوانم کوه بروم و از روزهای 
زیبــای بهار لذت ببرم؛ اما همه چیز به هم خورد و من حالا مثل خیلی های 

دیگر در حال تاب آوری هستم . 
من و خیلی های دیگر، آن همه فکر خوب که به وجدمان می آورد در ذهنمان 

ته نشین شده اند از بس یک جا نشسته ایم.
 این مزیت آدمی اســت که می تواند فراموش کنــد، می تواند تاب بیاورد و 

می تواند زنده بماند. 
حالا گاهی پنجره را باز می کنم و به خیابان و آسمان نگاه می کنم و زمزمه 

می کنم: »سعدیا دی رفت و فردا همچنان موجود نیست 
در میان این و آن، فرصت شمار امروز را«.

دلیل  به  که  هم  کسانی  حتی  تربتزاده محمد 
به  تا  اینترنت  و  اجتماعی  شبکه های  از  بودن  دور 
حال »آرات حسینی« و فیلم های عجیب و غریب از 
هنرنمایی هایش را در فضای مجازی ندیده بودند، از 
چند روز پیش به این طرف که فیلم انجام حرکات 
تاکتیکی توسط این کودک 6 ساله ایرانی در دنیا داغ 

شده، لابد او را شناخته اند.
آرات هرچند فقط 6 سال دارد اما تقریباً پنج سال و نیم 
است که سلبریتی به حساب می آید! کودک بابلی فقط 
6 ماه داشــت که پدرش متوجه فُرم عجیب و غریب 
بدن او شد و شروع به انتشــار تصاویری از بازی های 
متفاوت فرزند 6 ماهه اش در فضای مجازی کرد. زیاد 
طول نکشید که صفحه اینستاگرامی آرات چندین هزار 
مخاطب پیدا کرد و حالا که حدود 6 سال از آن زمان 
می گذرد، آرات چند میلیون طرفدار مجازی و حقیقی 
در گوشــه و کنار دنیا دارد و می گویند تیم های بزرگ 
فوتبال مثل منچســتریونایتد، لیورپول و آرسنال، از 
همین حالا به دنبال امضای قرارداد با کودک 6 ســاله 
ایرانی هستند. در این روزها که آرات به واسطه انتشار 
فیلم هنرنمایی جدیدش در صفحه اینستاگرام باشگاه 
بارسلونا و فیفا حسابی سر زبان ها افتاده اما بحث تازه ای 
درباره کودک نابغه بابلی در فضای مجازی و رسانه ها 
داغ شده است: آیا آرات به دلیل حجم بالای تمرینات 

مورد آزار قرار گرفته است؟

ازدیوارراستبالامیرود
آرات بدن به شدت ورزیده ای دارد و بسیار چابک است. 
فرم بدن آرات چیزی است توی مایه های قهرمان های 
پرورش اندام. این کودک بابلی تمام اوقات فراغتش را با 
ورزش های سنگین پر می کند و آن قدر در ژیمناستیک 
حرفه ای اســت که واقعاً می تواند بدون هیچ کمکی از 

دیوار راست بالا برود!
این روزها اما آرات وارد دنیای فوتبال هم شده و با انجام 
حرکات تاکتیکی، نامش را ســر زبان ها انداخته است. 
موج سازی رسانه ای جدید آرات هم زمانی آغاز شد که 
کودک 6 ساله با انتشار ویدئویی از هنرنمایی جدیدش، 
صفحه اینستاگرامی »مسی«، بازیکن مورد علاقه اش را 
هم در زیر ویدئو »منشن« کرد و در کمال تعجب ستاره 
آرژانتینی دنیای فوتبال، ویدئــوی او را لایک کرده و 
برایش کامنت گذاشــت! مسی زیر پست آرات نوشته 
بود: »متشــکرم، کلاس بالایی در حرکاتت می بینم و 

تحت تأثیر قرار گرفتم، در آغوش می کشمت«.
بلافاصله پس از این، صفحه اینســتاگرامی بارسلونا، 
یعنی باشگاهی که آرات رؤیای بازی کردن در آن را در 
سرش می پروراند هم ویدئوی هنرنمایی آرات را بازنشر 
کرد. این اما پایان کار نبود و دو رســانه  بزرگ دنیای 
فوتبال در اینستاگرام که حسابی مبهوت حرکات آرات 
شــده بودند، فیلم هنرنمایی او را بازنشر کردند. فیلم 
معروف آرات پس از این به صفحه رســمی »فیفا« هم 

راه پیدا کرد.
پس از بازنشر گســترده فیلم معروف آرات در فضای 
مجازی، رسانه های رسمی هم شــروع به بازنشر این 
ویدئو کردند. حتی اخبار صداوسیمای خودمان هم به 
بهانه موج رســانه ای جهانی که آرات ایجاد کرده بود، 
گزارشی درمورد این کودک بابلی منتشر کرد تا آرات 
بیــش از پیش و حالا در ابعــاد جهانی برای خودش 

شهرت دست و پا کند.

حضورتقریباًغیرقانونیدرلیورپول
آرات حسینی تا همین چند وقت پیش در ایران زندگی 
می کرد، امــا پس از اینکه توقعات پــدرش در زمینه 
رسیدگی مســئولان به فرزند نابغه اش بر طرف نشد، 
ترجیح داد پســرش را به کشور دیگری ببرد تا بتواند 
استعداد های آرات را شکوفا کند! البته پیش از مهاجرت 
هم آرات چندین بار در برنامه  های اســتعدادیابی نقاط 
مختلف جهان مثل چین حضور پیدا کرد ولی هیچ وقت 

او را در برنامه های استعدادیابی داخلی ندیدیم.
حالا آرات به همراه خانواده اش در انگلستان زندگی و بر 
اساس گفته های پدرش، این روز ها در آکادمی لیورپول 
تمرین می کند.پدر آرات دراین باره گفته اســت: »آرات 
در آکادمــی لیورپول تمرین می کند اما ما فعلاً منتظر 
اتفاق های بعدی هستیم، چون آرات طرفدار های زیادی 
در بین باشــگاه های انگلیســی پیدا کرده است. حتی 
باشــگاه آرسنال از ما دعوت کرد که حداقل برای 3-4 
مــاه آرات را به آنجا ببریم. حتی یک روز ما به آکادمی 
منچستریونایتد رفتیم. پس از رفتن ما به منچستر یکی 
از نمایندگان باشگاه لیورپول به خانه ما آمد و گفت به 
ما اعتماد کنید و همین جا بمانید. اما به خاطر موانعی 
که باشگاه ها در عقد قرارداد حرفه ای با بازیکنان در سن 
پایین دارند، فعلاً لیورپول نمی تواند رسماً آرات را جذب 

کند«.
پدر آرات ادامه می دهد: »ما ویزای تحصیلی گرفتیم و 
با این مجوز در انگلیس هستیم؛ وگرنه به خاطر قرارداد 
فوتبالی نمی توانستیم اینجا باشیم. لیورپول هم که الان 
آرات را در آکادمــی خودش جــذب کرده، گفته هیچ 
کس حق عکس گرفتن با این بچه را ندارد. حتی چند 
نفر را مأمور کردند تا حواسشــان باشد کسی با آرات 
عکسی نگیرد تا برایشان دردسر نشود. اگر آرات چهره 
شناخته شده ای نبود، شاید این دردسر ها را نداشتیم، 
اما به خاطر بازتاب فضای مجازی آرات کاملاً یک چهره 

بین المللی شده است«.
تمام این صحبت ها یعنی آرات به صورت غیرقانونی در 
باشگاه لیورپول تمرین می کند همان چیزی است که 
منتقدان با استناد به آن، پدر آرات را به سخت گیری و 

کودک آزاری فرزندش متهم می کنند. 

مصداقکودکآزاری
فیفــا در قوانینش، باشــگاه های ورزشــی را از جذب 
کودکان منع کرده اســت. در توضیح این قانون آمده 
که خرید و فروش کودکان توسط باشگاه های ورزشی، 
مصداق سوءاستفاده از آن هاســت. علاوه بر این، فیفا 
اجبــار کودکان بــه انجام تمرین های ورزشــی را هم 
مصداق دیگری از کودک آزاری می داند. اگر خاطرتان 
باشــد منچسترســیتی هم مدتی پیش بابت امضای 
قرارداد با یک کودک، حسابی مورد بازخواست فیفا قرار 
گرفت و چندین جریمه سنگین را هم بابت این اقدامش 

متحمل شد.
گذشته از حضور غیرقانونی آرات در لیورپول، پدر او از 
چندین سال پیش بابت فُرم غیرطبیعی بدن فرزندش 
که او را شبیه به قهرمان های پرورش اندام کرده است، 
زیر فشار منتقدان و انجمن های حمایت از کودکان قرار 
دارد. بســیاری از منتقدان می گویند امکان ندارد بدن 
کودکی در این سن، بدون مصرف هورمون  و مکمل های 
بدن ســازی چنین فرمی پیدا کند. پدر آرات اما هنوز 

پاسخ روشنی به این سؤالات و مشکلات نداده است.

سوءاستفادهازآرات؟
از طرف دیگر، حالا که آرات شهرت جهانی پیدا کرده، 
حتی انجمن های حمایت از کــودکانِ خارجی هم به 
سبک زندگی آرات واکنش نشــان داده اند و از پدر او 

خواسته اند سوءاستفاده از فرزندش را متوقف کند!
این منتقدان می گویند استفاده از نبوغ فرزند برای فشار 
آوردن بیشتر به او به خاطر مطرح شدن در دنیا، نوعی 
کودک آزاری است و سبب می شود این کودک 6 ساله 
از دنیای کودکی اش فاصله بگیرد چرا که کودک قدرت 
لازم و تجربه کافی برای تصمیم گیری درباره آینده خود 
را ندارد و چنین روندی سبب می شود وقتی کودک به 
سن تصمیم گیری رسید از آنچه پدر و مادر از او ساخته اند 
فاصله بگیرد. فعالان حقوق کودکان بر این باورند »پدر و 
مادری که نبوغ یا استعدادی در فرزند خود می بینند باید 
کودک را به سمت استعدادهایش هدایت کنند نه اینکه 
شــیره جان او را بکشند تا بیشتر در دنیا مطرح شود«. 
این منتقدان برای نمونه »ریچارد ســاندراک« را مثال 
می زنند که در دوران کودکی به دلیل هیکل ورزیده اش 
به او لقب هرکول کوچک را داده بودند. ریچارد اگرچه 
از کودکی با پدرش ورزش می کرد و توانسته بود شهرت 
جهانی کسب کند اما در بزرگسالی ناگهان ورزش را برای 
همیشه کنار گذاشــت و با متهم کردن پدرش به تباه 
کردن دوران کودکی اش، از او برای همیشه فاصله گرفت.

بایدفوتبالیستشوی!
پدر آرات بارها در مصاحبه هایش با افتخار گفته فرزندش 
در میان تمرین ها خسته می شود و زیر گریه می زند اما 
او بــا روحیه دادن به فرزندش دوبــاره او را وارد میدان 
تمرین می کند. پدر آرات حتی در یکی از مصاحبه هایش 
توضیح می دهد به علت آنکه خودش میوه فروش بوده 
و همــه به او می گفتند فرزندش هــم آینده ای بهتر از 
خودش نخواهد داشت، قبل از تولد آرات تصمیم گرفته 
پسرش را فوتبالیست و ورزشکار حرفه ای بار بیاورد! پدر 
آرات همچنین می گوید مادر آرات با زیر فشار گذاشتن 
فرزندش مخالف اســت اما او توانسته حرف خودش را 
به کرسی بنشاند و فرزندش را زیر تمرین های سنگین 
ورزشی بزرگ کند.تمام این موارد را که کنار هم بگذارید 
متوجه می شوید آرات دقیقاً مانند کودکان کار خیابانی 
یا کودکان کار اینســتاگرامی، هیچ درکی از کاری که 
انجام می دهد ندارد و فقط از توجهی که از اطرافیانش 
می گیرد، احساس رضایت می کند. آراتِ 6 ساله، دنیای 
دیگری به جز دنیای ورزشکارها را ندیده است و از روزی 
که به دنیا آمده، این را فهمیده که باید فوتبالیست شود! 
در کنار تمام این موارد، شــاید زیاد بیراه نباشد اگر به 
عنوان حسن ختام بخشی از صحبت های حامد علمایی، 
مــددکار اجتماعی و عضو انجمن حمایت از کودکان را 
درباره آرات بخوانید: »از لحظه ای که آرات متولد شده به 
صورت مداوم به او گفته اند باید ورزشکار شوی درحالی 
که اطلاعات باید به صورت آزادانه به کودک داده شود، 
کودک حق بــازی، آموزش و ابراز عقیده دارد، من فکر 
نمی کنم که پدر آرات خیلی به او اجازه ابراز عقیده بدهد. 
آرات متولد شده که یک روبات فوتبالیست باشد، از اول 
این موضوع انتخاب شده بوده و این سرنوشت پیش از 
تولدش برای او توسط پدرش رقم خورده بود؛ شاید آرات 
الان خوشحال باشد که ســلبریتی ها به او ابراز علاقه 
می کننــد، اما باید این موضوع را مد نظر قرار دهیم که 

آیا آرات انتخاب کرد که معروف باشد«؟
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سرپرستمسابقاتسازمانلیگدرجمعخبرنگاران:

40روزهلیگراتمام
میکنیم

گفتوگوباقربانولیئی،شاعرومدرسدانشگاهبهانگیزهسالروزبزرگداشتاستادشیرینسخنشعرفارسی

»سعدی«پرچمدارالهیاتعاشقانه

بیاجوابدلتنگیشهررابده!
رقیهتوســلی: هر چــه زور می زنم، 
نمی شــود... نمی شــود خــودم را یک 
خویشــتندار جا بزنم... دچار دلتنگی از 
نوع حادش شده ام... می دانم از عوارض 
این قرنطینه خبیــث، یکی اش همین 
اســت... همین که صبوری و شکیبایی 
آدمیــزاد را محک بزنــد... که به گمانم 
توی کارنامه من یکی علی الحساب، مُهرِ 

مردودی کوبیده اند.
شــده ام دســتگاه خودپرداز خاطره... در هر زمان از شبانه روز و در هر حال و 
کار و باری هم باشــم فرقی نمی کند... سلول های خاکستری کار خودشان را 
انجام می دهند و دســت در دست عزیزانم می آیند. اقوام، دوستان، همکاران، 

فروشندگان کتاب و البسه و ظرف و ظروف را هم از قلم نمی اندازند.
و منِ طفلکی تا به خودم بجنبم، می بینــم دلم برای چای پرُرنگ های خانم 
سعادت و اخم های خانم مدیر، تنگ شده واقعاً... برای همکارانی که دم به ثانیه، 

لایو می گذاشتند و پزُ دستپختشان را می دادند، پزُ سفرهاشان را.
دلم لک زده برای در آغوش کشیدن »عزیز«، برای نگاه های ممتد و باوقارش... 
برای برادرخان که نرســیده از راه بگوید ته تغــاری! یک چای ما را میهمان 

می کنی؟... برای دیس گلسرخی های خانه پدری، حتی.
دلم برای سماق پاشیدن دیوانه وار آفرینش روی غذاها تنگ شده... دوست دارم 
باز وسط حرف های مهم با خواهری، »آبان« خودش را لوس کند و 37 بار بپربپر 
کند که خاله بیا فوتبال دستی... دلم برای سکوت و بهت های فریدِ موفرفری 

تنگ شده... حتی برای »سبزک« که بنشیند روی شانه ام و تلویزیون ببیند.
آه از این همه دلتنگی! مثل یک قرنطینه ایِ مسئول که سلامتی عزیزانش را 
می خواهد و واقعاً دیگر هیچ، جارو برقی را روشن می کنم بلکه خاطرات را بدهم 
دم لوله اش. هورت بکشــد شاید حداقل سَرم از سنگینی دربیاید. نیم ساعتی 

جارو می کشم اما افاقه نمی کند.
 یک لیوان آب برمی دارم و می روم سراغ اینستا.

به تبعیت از چالش همسرشناسی، تعدادی از نزدیکان مقلّد، آنجا پسُتِ مشابه 
گذاشته اند.

قورچم درمی آید به قول خلیلِ سریالِ نون. خ!
نمی توانم از خودم نپرسم چه بااعتماد به نفس و عجیب اند بعضی ها... آخر وقتی 
از بیســت و اندی سؤال، بیســت تایش را غلط جواب داده اید، چه اصراری به 

نمایش همسرنشناسی تان می ماند بزرگواران؟
قرنطینهنوشــت:این روزهای خانه نشینی شــاید بد نباشد روی مبحث 
خودشناســی بیشــتر تمرکز کنیم. روی دلایل تنفرمان از کووید 19، روی 
لغزندگی خوشی ها و ناخوشــی ها و روی دوست داشتن هایی که خیلی وقت 

است خاک برشان داشته.

بیرانونددربارهرفتنازپرسپولیس:

اذیتکنندخودم
رضایتنامهمیگیرم

روزمره  نگاری

 حکایت امروز

عباسعلیسپاهییونسی
annotation@qudsonline.ir

آیا»آراتحسینی«واقعاًنابغهورزشیاست؟آیا»آراتحسینی«واقعاًنابغهورزشیاست؟
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رسانههایسلاخ!
پس از آن نیمه شب سهمگین و طولانی که »سردار سلیمانی« ترور و با موشک 
جنگی قطعه قطعه شــد، رسانه های ایران ستیز به ســرعت خود را با شرایط 
جدید روانی منطقه همســاز کرده و با ایجــاد تغییرات بنیادی در روش های 
رسانه ای علیه ایران بزرگ، تلاش کردند خود را همسطح و همتراز کاخ سفید 
که مدیریت کامل ترور را به عهده داشت، قرار دهند و از آن سطح کمتر جلوه 
نکنند! مصاحبه  اختصاصی B.B.C با »پمپئو« و دیگر گزارش های اختصاصی از 
ماجرای ترور، به منظور همین جلوه های قدرتمندانه رسانه ای صورت پذیرفت.

به هر شکل، آنچه در این باره دارای اهمیت رسانه ای است، عبارت است از اینکه 
رســانه های B.B.C، ایران اینترنشنال و من و تو از این تاریخ به بعد، سطح 
دشمنی شان با ایران بزرگ و پرچمدار اندیشه مقاومت در خاورمیانه، افزایش 
یافته و خرابکاری ها و هویت ســتیزی های آنان، حجیم شــده و سطح جنگ 
رسانه ای شان را تا بالاترین نقطه  ممکن ارتقا بخشیده اند و دیگر هیچ مرزی را 
رعایت نمی کنند. به هر جا، هر نقطه و به هر اندیشه و شخصیتی که در روند 
تولید رسانه ای پیش بیاید، حمله می کنند و دعوا به راه می اندازند و از چاقوی 
کلمات زشــت و موهن، در نهایت بی ادبی و بی شخصیتی استفاده می کنند. 
اکنون نباید پرسید که به این رسانه های وطن ستیز، بی ادب، بی حیا و بی شرم و 
خدمتگزار کاخ های تروریستی به چه دلیل می گوییم رسانه های آن طرف آب!

چرا در تفسیرهای خبری رسانه  ملی، غرور ملی و غرور اقتدار امروزین ملت و 
ولایت، لحاظ نمی شود؟

رســانه های دشمنانه ای که خود را موظف و مکلف کرده اند به شهدای بزرگ 
میهن توهین کنند و به ارزش های درخشــنده ایمانی، نگاه تمســخرآمیز و 
استهزاگرایانه بدوزند و دانشمندان وطن و نوآوران و نوپژوهان ساحت دانش و 
تلاش وطن پرستانه را تحقیر کنند و دستان معجزه آفرین نسل امروزین اندیشه 
ولایت را در تاریخ فرهنگ و هنر خاورمیانه، انکار کنند، رســانه های آن طرف 
آب نیستند، بلکه رسانه هایی هستند آلوده کننده و سیاهی آفرین، که جز به 
تیره روزی تاریخی ایران، به هیچ هدف دیگری نمی اندیشند و از هرگونه نشانه 
قدرت ملی امروزین ایران زمین، دوری رســانه ای می گزینند تا به راه ترور آن 
نشانه دسترسی یابند و آن گاه با تیغ بران رسانه ای، برای سلاخی آن حقیقت 

شکوفا و شکوه بخش، حمله ور شوند!
این رســانه ها، دشمن ترین دشــمنان ایران امروزند و از قدرت ارزش آفرینی 
جهانی ایران زمین و از اقتدار فردای تاریخ ملت اهل ولایت و آوازه  جهانی آن 
در هراسند و چون راهی برای فرار از این هراس پیش رویشان نیست، هر روز بر 
دشمنی و کین ورزیشان افزوده می شود؛ بنابراین، اینان دشمنان هر روزه اقتدار 

و صدای شکوه ولایت تاریخی ایران زمین اند.

نامه فرهنگ 

سیناواحد
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سرپرست مسابقات سازمان لیگ در جمع خبرنگاران:

40 روزه  لیگ را تمام می کنیم 

ورزش: سرپرست باشگاه پرسپولیس در تشریح آخرین 
وضعیت تیم فوتبال این باشگاه گفت: بارها وعده هایی 
داده شد که عملی نشده است و بازیکنان حق دارند که 

گلایه هایی داشته باشند.
مهــدی رســول پناه دربــاره وضعیت فعلی باشــگاه 
پرسپولیس گفت: با حساســیت و دقت خاصی مسائل 
مختلف مربوط بــه تیم و بازیکنــان را دنبال می کنم. 
پیگیری دغدغه های هواداران و اعضای تیم در اولویت 
کار باشگاه قرار دارد ولی اگر درباره آن صحبت نمی شود 
به این منظور است که مسائل را در آرامش دنبال کنیم. 
تقویت بنیه اقتصادی و ایجاد راه های کسب درآمد که 
برای آن ها جلسات مکرر هیئت مدیره انجام می شود در 

همین راستا قرار دارد.
وی درباره اخباری که در روزهای اخیر درباره احتمال 
جدایی تعدادی از سرخپوشان مطرح می شود ادامه داد: 
با تعدادی از این بازیکنان صحبت کردیم و برای ما تردید 
وجود ندارد که همه آن ها نسبت به پرسپولیس تعصب 
دارند. از جملــه بازیکنانی که با وی صحبت داشــتیم 
بشار رسن است.وی درباره جزئیات گفت وگو با هافبک 
ملی پوش عراقی پرسپولیس تصریح کرد: گلایه های او 
را تلفنی شنیدم. رسن عنوان می کرد که به او دروغ گفته 
شده است و بارها وعده هایی داده اند که عملی نشد. قرار 
بر این شد که وقتی به ایران آمد در جلسه ای حضوری 
مسائل را مطرح کنیم. به او قول دادیم با اینکه وعده ها از 
سوی مدیران قبلی بوده است در صدد جبران خواهیم 

بود. او گفت که چرا برای جذب بعضی بازیکنان خارجی 
پول بود اما برای من که در این تیم هستم نبود که کاملًا 
حق با اوســت و من خود می گویم که تا همین جا هم 

خیلی صبوری کرده است.
سرپرست باشگاه پرسپولیس در واکنش به اخبار مطرح 
شده درباره شجاع خلیل زاده اضافه کرد: اولویت اول و 
آخر وی، پرسپولیس است، اما انتظار دارد که باشگاه نیز 

تعهداتی که داده است را عملی کند.
رسول پناه درباره پیشنهاداتی که برای ترابی آمده است 
گفت: به باشگاه اعلام کرد با وجود آنکه دو پیشنهاد دارد، 
در حال حاضر تمام فکرش را روی پرسپولیس و ادامه 

مسابقات متمرکز کرده است.
وی در ارتباط با شــرایط علی علیپور هم خاطرنشــان 
کرد: او اتفاقاً مطرح کرد که در ابتدای فصل قصد داشت 
قرارداد خود با پرسپولیس را تمدید کند ولی در نهایت 
از جانب باشگاه جواب درستی دریافت نکرد و همه چیز 
معلق ماند. او گفت افتخارم بازی کردن برای پرسپولیس 

است و هر چه دارم از همین تیم و هوادارانش است.
رئیس هیئت مدیره پرســپولیس تصریــح کرد: هدف 
باشــگاه حفظ تمامی ستاره هاســت و با نظر سرمربی 
بازیکنان جدیدی نیز به تیم اضافه خواهند شد. بازیکنان 
پرسپولیس با تمام مشکلات موجود تعصب خود را نشان 
داده اند. از جان و دل مایه گذاشــته اند و به حق انتظار 
دارند تعهداتی که در قراردادها آمده است و قول هایی که 

به آن ها داده اند عملی شود. این کاملًا قابل درک است.

امین غلام نژاد: سهیل مهدی سرپرست سازمان لیگ در 
مقابل ساختمان فدراسیون فوتبال در جمع خبرنگاران 
درخصوص دعــوت از مدیران عامل باشــگاهی که به 
فدراسیون دعوت شده بودند در پاسخ به این پرسش که 
در این جلســه درباره ادامه یا عدم ادامه مسابقات لیگ 
برتر هم تصمیم گیری شده اســت یا خیر گفت: درباره 
قصد ادامه لیگ اصلًا صحبت نداشــتیم ما منتظر خبر 
ستاد ملی مبارزه با کرونا هستیم سپس در وزارت ورزش 
و جوانان تصمیم گیری کنند و پــس از این اظهار نظر 

حتماً می توانیم برنامه مان را اعلام کنیم.

   تذکر به بدهکاران
سرپرست سازمان لیگ درخصوص اینکه چه تصمیمی 
برای بدهی های باشگاه ها گرفته می شود گفت: این بحث 
به ارکان قضایی فدراسیون مربوط می شود که مسئولان آن 
در این باره اظهار نظر خواهند کرد. در رابطه با بدهی داخلی 
یا خارجی ما درخواست کردیم که یک مقدار مدیریت و 
انضباط مالی بیشتری باشد وتمکن مالی وقتی بالا نباشد 
نمی توانیم در برنامه ریزی مالی درست عمل کنیم. خواهش 
کردیم که باشگاه ها بیشــتر روی این مسائل دقت کنند.

   مسابقات 40 روزه
مهدی در پاسخ به این پرســش که پیش بینی می کند 
ادامه لیگ با توجه به نزدیک بودن شــروع فصل بعدی 
چطور رقم بخورد گفت: ما منتظر هستیم که اجازه تمرین 

کردن باشگاه ها صادر شود، به محض اینکه این تصمیم 
صادر شود ما ســه هفته فنی را باید حداقل برای آماده 
سازی باشگاه ها در نظر بگیریم تا فیزیک بدنی بازیکنان 
و هماهنگی تیمی ایجاد شــود. پــس از آن ما 9 هفته 
مسابقاتی را داریم که سعی می کنیم با فاصله چهار-پنج 
روز مسابقات را پیش ببریم. امیدواریم که مسابقاتمان را 
در 40 روز تمام کنیم و پس از آن باید از فیفا درخواست 
کنیم که پنجره نقل و انتقالات یک مقدار جابه جا شود 
تا بتوانیم برای فصل بعدی تصمیم گیری کنیم. سهیل 
مهدی در پاسخ به این پرسش که آیا سرنوشت لیگ تا 15 
اردیبهشت ماه مشخص می شود یا خیر گفت: بحث لغو یا 
عدم لغو مسابقات برعهده سازمان لیگ است و دوستان 
اجازه بدهند که درباره برگزاری مسابقات سازمان لیگ 
تصمیم گیری کنند. کمیته مســابقات و سازمان لیگ 

دراین باره تصمیم گیری می کنند.

   جابه جایی نقل و انتقالات
مهدی درخصوص جا به جا شدن پنجره نقل و انتقالات 
گفت: ما اصلًا در فیفا دی بازی برگزار نمی کنیم و جا به 
جایی پنجره نقل و انتقالات به صورتی است که فرصت 
بیشــتری برای لیگ آینده داشته باشــیم. فیفادی در 
زمان خودش برقرار است. او در پاسخ به این پرسش که 
آیا قرار است قانون تعویض تغییر یابد از سه بازیکن به 
پنج بازیکن ارتقا پیدا کند گفت: نه، من چنین چیزی 

نشنیده ام. 

سرپرست باشگاه پرسپولیس تأکید کرد

اولویت حفظ ستاره هاست

نویر: قرارداد دو سر برد می خواهم
ورزش: دروازه بان با تجربه بایرن مونیخ از روند مذاکراتش برای تمدید قرارداد با این 
باشگاه و رسانه ای شدن آن ناراحت است. منوئل نویر در این باره می گوید: »تمامی 
صحبت هایی که بین من و باشگاه از سال 2011 صورت گرفته، همیشه با اطمینان 
بالایی انجام شده است. هیچ وقت صحبت هایمان به بیرون از باشگاه درز نکرده است، 
اما حالا جزئیاتی از بحثی که بین خود داشته ایم در رسانه ها منتشر شده که اغلب 
حتی درست نیســتند. این مورد من را آزار می دهد. من قراردادی را می خواهم که 

معامله ای دو سر برد برای هر دو طرف باشد«.

مانچینی: زلاتان در سطح  رونالدوست
ورزش: سرمربی تیم ملی فوتبال ایتالیا از ســتاره تمام نشدنی تیم فوتبال میلان 
تمجید ویژه ای کرد. روبرتو مانچینی در گفت وگو با شــبکه تلویزیونی »مدیاسِت« 
ایتالیا در خصوص زلاتان ابراهیموویچ معتقد است: »از زلاتان به عنوان یکی از بهترین 
مهاجمان تمامی ادوار یاد خواهد شــد. من او را در سطح لیونل مسی و کریستیانو 
رونالدو می بینم. او هر کجا که رفته قهرمانی در لیگ را تجربه کرده و گل های زیادی 
هم به ثمر رسانده است. ابراهیموویچ این فصل هم در میلان خوب کار کرده است، 

اما نمی دانم که برنامه اش برای آینده چیست«.

بکام: هیچ بازیکنی» مسی« نمی شود
ورزش: به اعتقاد دیوید بکام، لیونل مســی ســتاره آرژانتینی تیم فوتبال بارسلونا 
سطحی بالاتر از کریس رونالدو پرتغالی دارد. بکام که در فصل 2013-2012 لیگ 
قهرمانان اروپا در ترکیب پاری سن ژرمن مقابل بارسلونا و مسی قرار گرفته و پس از 
ورود ستاره آرژانتینی به زمین بازی برده را مساوی کردند در این باره گفت: »مسی 
به عنوان یک بازیکن، منحصر به فرد محسوب می شود  و هیچ کسی مثل او نیست. 
هم مسی و هم رونالدو  یک سر و گردن از بقیه بالاتر هستند اما رونالدو هرگز در حد 

و اندازه های لیونل نیست  و مسی بهتر از کریس است«.

توتی: تا »پالوتا«مالک باشد به رم برنمی گردم
ورزش: اسطوره باشگاه رم اعتراف کرد دلیل وداع جنجالی اش با این تیم رئیس باشگاه 
بوده و تا زمانی که او باشد دیگر با جالوروسی رابطه ای نخواهد داشت. فرانچسکو توتی در 
این رابطه می گوید: » تا زمانی که ساختار باشگاه رم همین باشد، من دیگر هرگز پایم را 
در تریگوریا نمی گذارم. هر بار که پسرم کریستیانو را برای تمریناتش آنجا می برم، خودم 
بیرون گیت های ورودی می ایستم و داخل نمی روم. گاهی اوقات هم در داخل ماشینم 
می نشینم و با فکر کردن به 30 سالی که در آنجا سپری کردم گریه ام می گیرد. الان حتی 

حاضر نیستم پایم را آنجا بگذارم. من از رم رفته ام و دیگر همه چیز تمام است«.

ورزش: دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس گفت:  ای کاش 
می شد یک بازی برای پرسپولیس به میدان بروم تا بتوانم 

با هواداران خداحافظی کنم.
علیرضا بیرانونــد، دروازه بان تیم فوتبال پرســپولیس 
این روز ها در خانه تمرینات خــود را پیگیری می کند و 
بی صبرانه منتظر ادامه رقابت های لیگ اســت. بیرانوند 
چند روز پیش در خصوص پرداختی دوم باشگاه آنتورپ 
بلژیک به باشگاه پرسپولیس گفت که می تواند جلو این 
پرداخت را بگیرد که این صحبــت او جنجال زیادی را 

علیه او ایجاد کرد.
دروازه بان پرســپولیس به همین خاطر توضیحاتی در 
گفت وگو با میزان ارائه داد و در خصوص شــرایط خود 
گفت: واقعاً از این شرایط خسته شده ام. دوست دارم هر 
چه زودتر این بیماری تمام شود تا بتوانم دوباره به زمین 

تمرین بروم و بتوانم تمرین کنم.

   احضاریه آنتورپ
وی در خصوص اینکه باشگاه بلژیکی مانع حضور بیرانوند 

در این کشور برای تست پزشکی شده گفت: اصلًا این 
طور نیست که در رسانه ها مطرح شده است. باشگاه 
بلژیکی به پرسپولیس نامه داده است و گفته که من 
باید پس از پایان شیوع کرونا برای تست پزشکی به 

این کشور بروم.

   گودبای پارتی
دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص 

اینکه با این حســاب احتمــالاً دیگر 
نمی تواند برای سرخپوشان بازی 

کند تصریح کرد: لعنت بر این 
کرونا. شرایط واقعاً سختی 

است. می خواهم قبل از 
رفتن به بلژیک برای 
پرسپولیس بازی کنم 
تا بتوانم با هواداران 
خداحافظــی کنم. 
اما نمی دانم که با 

ادامه این شرایط 
چه اتفاقی رخ 

خواهد داد.

  تمرین و شعبده بازی
او درخصوص تمریناتش در قرنطینه گفت: شرایط خیلی 
سختی است، با آقای داوود فنایی در ارتباطم و تمریناتی 
که داده را انجام می دهم. دروازه بان پرسپولیس در مورد 
شــعبده بازی هایش در خانه نیز گفت: شعبده بازی را 
بعضی وقت ها که طاها اذیتم می  کند می گویم که غیبت 

می کنم که می ترسد!

  یک هزار تومانی نگرفته ام
وی درباره مبلغی که پرسپولیس از آنتورپ گرفته اظهار 
کرد: حدود 200 هزار یورو را پرداخت کردند، 200 هزار 
یورو هم پس از تست پزشکی می دهند و بقیه هم می ماند 

وقتی رفتم آنجا بدهند به باشگاه پرسپولیس.
گلر شماره یک تیم ملی با اشاره به عدم دریافت حقوق 
گفت: کاملًا درســت اســت و حتی هزار تومانی هم به 
بازیکنان ندادنــد. به نظرم پول را به بشــار دادند چون 
می گفت کِی می روی تست پزشــکی انگار دوباره پول 

می خواست )با شوخی(.
 بچه ها هرچقدر که تا الان گرفته اند 
من خــودم 10-15 درصد کمتر 
گرفته ام. دیروز به مدیرعاملی که 
تازه آمده پیــام دادم که خواند اما 

جواب نداد.

  تهدید پرسپولیس
دروازه بــان پرســپولیس درباره 
صحبت چند روز پیــش خود مبنی بر 
اینکه جلو پرداخت قســط دوم خود از 
سوی باشگاه بلژیکی را خواهد گرفت 
خاطرنشان کرد: به نظرم رسانه ها 
منظور من را بد متوجه شده اند. 
منظور مــن این بود کــه برای 
قسط آخر که باشــگاه بلژیکی 
باید به پرسپولیس پرداخت کند 
اگر باشــگاه بخواهد برای صدور 
رضایت نامــه ام اذیت کند می توانم 
با باشگاه آنتورپ صحبت کنم تا از 
قســط آخر پول رضایت نامه ام را کم 

کند و من به بلژیک بروم.

ورزش: ورزشکار مطرح آمریکایی می گوید: امیدوار است 
کرونا سبب نشود ورزشکاران به فکر خودکشی بیفتند. به 
نقل از خبرگزاری تاس، هر ورزشکاری تعویق بازی های 
المپیک را به روش خودش سپری می کند. ما بی گمان 
هیچ یک از آن ها را درک نمی کنیم. مایکل فلپس قهرمان 
23 طلای المپیک خود چنین شــرایطی پیدا نکرد اما 
تصور کرد که ممکن بود چنین شرایطی برای او رخ دهد. 
او حتی به کسانی که خبر لغو بازی های المپیک برایشان 

خبر بسیار تلخی بوده توصیه هایی داشت.

  فرصت طلبی
فلپس گفت: زندگی ما همین است. اگر این اتفاق برای 
من رخ داده بود سعی می کردم یکسری اقدام ها را انجام 
دهم. شــما چهار ســال تمرین مداوم می کنید و وقت 
می گذارید. ما دقیقاً می دانیم این اتفاق چه زمانی خواهد 
افتاد و بدن ما برای این کار آماده است و پس از آن باید 

صبر کنیم. من فکر می کنم مهم ترین چیز در 
حال حاضر این اســت که از ایــن تعویق به 
عنوان فرصتی برای  بهبود برخی از موارد 
کوچک که به شما کمک می کند تا تغییر 

کنید نگاه شود.

  افسردگی قهرمانان
با وجــود جنبه های مثبــت، فلپس هنوز 

نگران سلامت روانی ورزشکاران است.
وی گفت: امیدوارم به دلیل این وضعیت شاهد 

افزایش تعداد خودکشی ها در بین ورزشکاران 
نباشیم. مؤلفه سلامت روان اکنون 

مهم ترین چیز است. به تعویق 
انداختــن بازی هــا اتفــاق 
منحصر به فردی است. قبلًا 
هرگز با این مسئله روبه رو 
نشده بودیم. این تصمیم 

درست بود اما قلب ورزشکاران را می شکند.

  توصیه های فلپس
فلپس نگــران دیگران اســت زیرا او خود افســردگی، 
اضطراب و فکر کردن به خودکشی را تجربه کرده است. 
او هنوز با یک روانشناس همکاری می کند. همسر و سه 
فرزند وی بــه او کمک می کنند تا در روزهای ســختی 
که به طور دوره ای اتفاق می افتــد، خود را کنترل کند. 
اکنون فلپس در مورد مشــکلات خود صحبت می کند 
تا به دیگران کمک کند. قهرمان 23 طلای المپیک در 
مورد مبارزه با افسردگی صحبت کرد. یک سال پیش او 
به خودکشی فکر کرده بود. مبارزه برای زندگی مهم تر از 
کسب مدال طلاست. اگر احساس ناخوشایندی ندارید، 

به این نتیجه برسید و کمک بخواهید.
فلپس پیش از این هم سابقه افسردگی داشته و پس از هر 
دوره از مسابقات با این بیماری جنگیده است. او نوامبر 
2004 به دلیل رانندگی در مستی دستگیر شد، 
نوامبر 200۸ تصویر او در حال کشیدن مواد 
مخدر منتشر شــد و در اواخر سال 2012 
خودش را در خانه زندانی کــرده بود و به 

ندرت از اتاق خوابش بیرون می آمد.
طبــق آخریــن تحقیقــات نیمــی از 
ورزشــکاران حرفه ای با تعویق المپیک 
نگران سلامت روانی و احساسی خود هستند 
و گفتند که مشکلات بهداشت روانی دارند 
و به دنبال کمک گرفتن هستند.

بیرانوند درباره رفتن از پرسپولیس: 
اذیتکنندخودمرضایتنامهمیگیرم

» فلپس«  از احتمال افسردگی قهرمانان به دلیل تعویق المپیک می گوید

 مبارزه  برای زندگی 
 مهم تر از قهرمانی است

سینا حسینی: حکایت انتخابــات فدراسیون 
فوتبال و سرنوشــت تعیین رئیس پرآوازه ترین 
فدراسیون ورزشی ایران، همانند سریال های 90 
قسمتی دچار پیچیدگی های فراوانی شده است 
که حتی نویسندگان سناریو فعلی هم نمی دانند 

پایان این قصه به چه شکلی رقم خواهد خورد.

   انتخابات پاییزی؟
پس از نامه نگاری های برخی اعضــای داخلی با 
نهادهای بین المللی مبنی بــر دخالت نهادهای 
دولتی در جریان برگــزاری انتخابات و عدم وجود 
اساس نامه قانونی فدراسیون جهانی فوتبال مانع 
از برگزاری انتخابات در موعد مقرر شــد تا فرایند 
انتخاب رئیس بعدی فدراســیون به زمانی دیگر 
موکول شــود.هرچند هنوز فیفا مجوز برگزاری 
انتخابات را صادر نکرده اســت اما شنیده می شود 
رایزنی ها و لابی های گسترده ای در حال انجام است 
که پاییز 99 انتخابات فدراسیون فوتبال برگزار شود.

   تلاش دولتی ها
تلاش دولتی ها بر این اســاس شکل گرفته که 
آن ها تا قبــل از پایان عمر دولــت روحانی این 
فدراسیون را در اختیار گیرند تا موقعیتی قابل 
توجه را در اختیار داشته باشــند تا چنانچه در 

دولت بعد نتوانســتند حضور فیزیکی داشــته 
باشــند بتوانند از پایگاه اجتماعی فوتبال بهره 
لازم را ببرند، اما برای دستیابی به این موقعیت 
بایستی فیفا و AFC مجوز برگزاری انتخابات را 
بدهد و اساس نامه جدید به تأیید هیئت دولت و 
سپس به تأیید فیفا برسد، اتفاقی که بعید به نظر 
می رســد به این زودی انجام شود به ویژه اینکه 
در برهه کنونی شــیوع ویروس کرونا بسیاری از 
معادلات حاکم بر جهان ورزش به ویژه فوتبال را 

مختل کرده است.
حالا پرسش اینجاست که با وجود اینکه همچنان 
سرنوشت اســاس نامه نامعلوم و بلاتکلیف است 
چه کسانی برای پست ریاست فدراسیون فوتبال 
در حال رایزنی هســتند تا به محض اعلام تأیید 

اساس نامه اقدام به نام نویسی کنند؟ 

   قریب و یک مسیر دشوار
محمد حســین قریب مدیرعامل سابق باشگاه 
استقلال که ســابقه کاندیداتوری در انتخابات 
فدراســیون فوتبال را داشــت به عنوان گزینه 
نزدیک بــه وزارت ورزش و جوانان در انتخابات 
حاضر خواهد بود، او که پیش از این با چراغ سبز 
وزیر دولت محمــود احمدی نــژاد وارد کارزار 
انتخابات فدراسیون فوتبال شده بود، حالا این بار 

زیر چتر حمایــت دولت حســن روحانی قصد 
شرکت در انتخابات را دارد.

    بهاروند می آید اما نمی ماند
او به پشتوانه حمایت های کاظم طالقانی و برخی 
اعضای فعلی فدراســیون فوتبال امیدوار است 
بتواند با اســتفاده از ضریب نفوذ خود در میان 
باشگاه ها و هیئت های ورزشی این اتفاق بزرگ 
را به سود خود رقم بزند. بهاروند یکی از مدیران 
بازنشسته است که به واســطه مصوبه مجلس 
باید از کار کنار می رفت اما با پیش کشیدن  پای 
نهادهای بین المللی موقتاً به حضورش در فوتبال 
ادامه داد اما حالا ســازمان بازرســی کل کشور 
حضور وی را غیر قانونی می داند و بعید است او 

بتواند در انتخابات آتی شرکت کند.

   کاشانی، گزینه مهدی تاج
نکته قابل توجه در ارتباط با کاشــانی آنجاست 
که گفته می شــود مهدی تاج رئیس پیشــین 
فدراســیون فوتبال پشــت پرده از وی حمایت 
خواهد کرد و او گزینه مــورد وثوق وی خواهد 
بود، این اتفاق معادلات را سخت پیچیده می کند 
چون جدا از حمایت مهدی تاج بسیاری از اعضای 

مجمع با حضور کاشانی موافق بودند.

   کفاشیان، گزینه در سایه
کفاشیان با محرومیت پنج ساله کمیته اخلاق 
به همراه عباس ترابیان از ادامه حضور در فوتبال 
محروم شــد اما حضور دوباره وی در رسانه ها و 
اظهارنظرهای جنجال برانگیــز این احتمال را 
تقویت کرد که علی کفاشیان قصد دارد دوباره به 
فوتبال برگردد و به عنوان یکی از کسانی که به 
خوبی با قواعد مهندسی انتخابات های فدراسیون 
ورزشی آشناست دوباره شانس خود را برای ورود 

به عرصه مدیریت فوتبال امتحان کند.

   سایر گزینه ها
به جز این افراد بی گمان نفــرات دیگری هم به 

عنوان نامزد ریاست فدراسیون فوتبال نام نویسی 
خواهند کرد اما شانس زیادی برای آن ها وجود 
ندارد مگر اینکه برابر برخی شنیده ها گزینه یکی 
از وزرای کابینه دولت کــه این روزها در محافل 
سیاسی از ســودای ریاســت جمهور این وزیر 
سخن گفته می شــود با حمایت چند اسپانسر 
قدرتمند و پولدار وارد کارزار انتخابات شود که 
آنگاه همه معادلات دوباره به هم خواهد ریخت 
و شــاید معجزه پول بتواند گزینه سیاسی وزیر 
کابینه دولت روحانی که بر خلاف تصورات زیاد 
با مسعود ســلطانی فر همراه نیســت به عنوان 
یک رقیب جدی وارد شود و شانس پیروزی در 

انتخابات را بدست آورد.

روملو لوکاکو به سؤال های پیرامون خود پاسخ می دهد

آرزو داشتم زوج آنری یا آنلکا بودم
امیرمحمد سلطان پور: در حالی که این روزها فوتبال در 
تمام نقاط جهان تعطیل است، فرصت مناسبی به بازیکنان 
و شخصیت های مشــهور دســت داده تا از خانه، به وسیله 
شــبکه های اجتماعی با طرفداران خود ارتباط نزدیک تری 
پیدا کنند. روملو لوکاکو ستاره بلژیکی باشگاه اینترمیلان بر 
همین اساس در توییتر خود به تمامی سؤال های هوادارانش 
در مورد موضوعات مختلف پاســخ داده که در زیر آن ها را 

می خوانیم:

 تجربه کار کردن با تیری آنری در تیم ملی بلژیک را 
چگونه دیدی؟

واقعاً تجربه خوبی بــود. یکی از نقاط قــوت مربیگری تیری 
آنری توجه بســیار دقیق او به جزئیات است. وی از آن دسته 
استادهایی است که همیشه و در هر حالتی آماده کمک کردن 

به دیگران است.

 در دوران فوتبالت برانگیزاننده ترین صحبت هایی 
که شنیدی از چه کسی بوده است؟

بهترین سخنرانی که شنیدم از آنتونیو کونته سرمربی فعلی ام 
بوده اســت. در دربی چند وقت پیش مقابل آث میلان ما در 
بین دو نیمه با نتیجه 2بر صفر عقب بودیم. کونته در رختکن 
بدون اینکه فریاد بزند آن قدر شیوا و زیبا برایمان صحبت کرد 

که دقیقاً متوجه می شدیم که باید چه کارهایی انجام دهیم.

 آیا فکر می کنــی باید مســابقات بدون حضور 
تماشاگران از سر گرفته شود یا آن قدر منتظر بمانند 

تا با حضور آن ها این اتفاق بیفتد؟
به نظرم مهم تر از این چیزها، این اســت که شرایط عمومی 
ســلامت جامعه در بهترین حالت خود قرار داشته باشد. آن 
زمان اســت که همگان می توانند زندگی عادی خود را از سر 
بگیرند و فوتبال نیز می تواند به شکل طبیعی خود برگزار شود.

 بزرگ ترین تفاوت میان لیگ برتر انگلیس با سری آ 
ایتالیا در چیست؟

در ایتالیا هر هفته از لحــاظ تاکتیکی یک آزمون بزرگ برای 
بازیکنان و مربیان محسوب می شود؛ اما در لیگ برتر انگلیس 

سرعت جریان بازی بیشتر است.

 دوران حضورت در چلسی را بیشتر می پسندیدی 
یا منچستریونایتد؟

تجربه حضور در هر دو باشــگاه خوب بود. البته هر کســی 
می تواند نظر خاص خود را داشته باشد و حتی شاید کسی 
پیدا شود که بگوید تجربه هر دو برای من افتضاح بوده است.

 اما از دید من یکی از باشــگاه ها به مــن فرصت حضور در 
انگلیس و بازی در بالاترین ســطح فوتبال این کشور را داد 
و دیگری به من این شانس را داد تا در لیگ قهرمانان اروپا 

به میدان بروم.

 بهترین لحظــه فوتبالت و 
بهترین بازی که به خاطر داری در پیراهن 

منچستریونایتد چه زمانی بود؟
زمانی که نخستین گلم را برای این تیم به ثمر رساندم بهترین 
خاطره ام بوده اســت. پاس گل مارکوس رشفورد برای من 
فوق العاده دقیق بود و واقعاً لذت نخستین گل در آن زمان 
برایم بی نظیر بود. بهترین بازی هم برای شیاطین سرخ دیدار 

مقابل چلسی در نخستین فصل حضورم در اولد ترافورد بود.

 بهترین قسمت بازی برای اینتر میلان چیست؟
باید بگویم بازی در سن سیرو لذت بخش ترین قسمت تجربه 
بازی برای اینترمیلان است. به خصوص وقتی استادیوم پر از 

تماشاگر می شود عالی است و عاشقش هستم.

 اگر می خواستی با یکی از مهاجمان قدیمی زوج خط 
حمله باشی انتخابت کدام بود؟

تیری آنری یا نیکــولا آنلکا انتخاب من خواهد بود. دوســت 
داشتم با یکی از این دو مهاجم بزرگ در خط حمله بازی کنم.

 آیا فیفا، بازی کامپیوتری است که در زمان قرنطینه 
انجام می دهی؟

نه من در فیفا بازی نمی کنم. بازی های مورد علاقه کنونی من 
Call of Duty و Battlefield اســت که هر دو در سبک 

مبارزه و جنگی محسوب می شود.

 بهترین استعدادهای تیم چلســی را چه کسانی 
می دانی؟

من سبک بازی تامی آبراهام و میسون مونت را بسیار می پسندم 
و به نظرم آن ها بهترین جوانان حاضر در چلسی هستند.

 خیلی زود با لوتارو مارتینــز در خط حمله اینتر به 
هماهنگی رسیده ای؛ دلیلش چه می تواند باشد؟

این را قبول دارم که از تصور قبلی مــن نیز این هماهنگی ما 
باهم بالاتر بود. اما فکر می کنم اصلی ترین دلیل هماهنگی من 
با لوتارو مارتینز صحبت های زیادی است که در طول بازی و 
در طول تمرینات با هم داشتیم و به خوبی سبک بازی یکدیگر 

را شناختیم.

ستاره سابق فوتبال کشورمان، در استوری اینستاگرامی 
خود شوخی جالبی با عوض شدن شرایط زمانه کرده است. 
علی کریمی که مدتی اســت اســتوری هایی با درونمایه 
طنز منتشر می کند، این بار عکسی از اتوبوس بین شهری 
قدیمی منتشر کرده و درباره آن می نویسد: »یادش بخیر، 
شــاگرد شــوفر این اتوبوس ها چهل نفر را بــا یک لیوان 
پلاستیکی از تهران تا بندرعباس آب می داد هیچ کس هم 

مریض نمی شد!«.

مستند ساز هوادار استقلال تهران در استوری اینستاگرامی خود، 
دو مدیرعامل این باشگاه یعنی فتحی و سعادتمند را با هم مقایسه 
می کند. امیر رفیعی که در کارنامه اش مستندهایی مثل »من ناصر 
حجازی هستم« و »آبی به رنگ آسمان« دیده می شود، در استوری 
خود می گوید: »فتحی فقط مژده می داد و ســعادتمند تنها نوید 
می دهد«. رفیعی همچنین کارهای اخیر سعادتمند مثل »دیدار با 
پیشکسوت و هنرمند« و »بازی یک نیمه ای مدیرعامل با بازیکنان« 

را مورد انتقاد قرار داده است.

امیررفیعیعلیکریمی
باشگاه برایتون در توییتر خود، نامه جالب یک کودک هوادار 
لیدزیونایتد به نام دنیل و پاسخ این باشگاه را منعکس کرده 
اســت. هوادار پنج ســاله لیدز در نامه ای به برایتون ابراز 
امیدواری کرده بازیکن مورد علاقــه او یعنی بن وایت که 
به صورت قرضی در این تیم حضور دارد به شکلی دائم به 
لیدز واگذار شود، و او حاضر است برای این اتفاق 15 پوند از 
دارایی اش را پرداخت کند! باشگاه برایتون هم در نامه ای 
پاسخ دنیل را داده، از او تشکر کرده اما ابراز تأسف می کند 

که سرمربی تیم راضی به این انتقال نیست!

دروازه بان شماره یک تیم ملی اسپانیا و باشگاه منچستریونایتد 
در استوری اینســتاگرامی خود به معرفی زندگینامه اسطوره 
ورزش تنیس پرداخته است. داوید دخه آ که در قرنطینه خانگی 
حضور دارد و بیشــتر وقت خود را به مطالعه کتاب می گذراند، 
در استوری اینستاگرامی خود در کنار شعار در خانه می مانیم 
به زبان اسپانیایی، عکســی از زندگینامه آندره آغاسی تنیسور 
اسطوره آمریکایی که پدرش ایرانی بود را منتشر کرده و خواندن 

آن را به فالوورهایش پیشنهاد می کند.

داویددخهآبرایتون

نگاهی به نامزدهای احتمالی انتخابات فدراسیون فوتبال

دوئل پاییزی

ضد  حمله

اتلتیکو  مادرید و سویا، مشتریان جدید آزمون
ورزش: یک روزنامه اســپانیایی اعلام کرد: دو تیم سویا و اتلتیکومادرید 
خواهان به خدمت گرفتن ســردار آزمون مهاجم تیــم ملی فوتبال ایران 
هستند. نشریه »estadiodeportivo« اسپانیا در گزارشی به آخرین 
وضعیت نقل و انتقالاتی باشگاه سویا اسپانیا پرداخته و از گزینه های مدنظر 
این باشگاه در نقل و انتقالات تابستانی رونمایی کرده است. این روزنامه با 
قرار دادن عکس سردار آزمون روی جلد خود و اختصاص عکس و تیتر اول 
خود به این مهاجم ایرانی نوشته است که سویا به شدت به دنبال جذب این 
مهاجم ایرانی و گران قیمت است. در بخشی از این گزارش نیز آمده است: 
»رقبای سویا برای جذب آزمون می توانند وستهام )انگلیس( اتلتیکو مادرید 
)اسپانیا(، فیورنتینا و ناپولی )ایتالیا( باشند که به نظر می رسد علاقه دارند 

سریع تر قرارداد با آزمون را امضا کنند«.

اصرار AFC به برگزاری لیگ قهرمانان آسیا
ورزش: یک منبع موثق در کنفدراسیون فوتبال آسیا در گفت وگویی که با 
روزنامه استاد الدوحه داشت گفت: کنفدراسیون فوتبال آسیا اصرار دارد که 
لیگ قهرمانان آسیا و AFC کاپ برگزار شوند. در ماه جاری به جمع بندی 
نهایی برای ادامه لیگ قهرمانان آسیا و AFC کاپ خواهیم رسید و تاریخ نهایی 
را اعلام می کنیم. ما با رایزنی و گفت و گوی خود با فدراسیون های عضو ادامه 
می دهیم تا بهترین زمان را انتخاب کنیم. او درباره این سؤال که آیا احتمال 
برگزاری بازی ها بدون تماشاگر وجود دارد؟ گفت: بله! چنین امکانی وجود 
دارد. AFC می خواهد به وعده های خود به اسپانسرها عمل کند و به خاطر 
دلایل ورزشی و تجاری باید ادامه این رقابت ها برگزار شود، حتی اگر بدون 

تماشاگر باشد.

بخشی از مطالبات میلیچ و دیاباته پرداخت شد
ورزش: باشگاه استقلال بخشی از مطالبات »هرویه میلیچ« مدافع کناری تیم 
فوتبال این باشگاه را پرداخت کرد. به گزارش مهر، هرویه میلیچ مدافع کروات 
آبی پوشان که به دلیل تعطیلی مسابقات لیگ برتر در کرواسی به سر می برد، 
بخش مهمی از مطالبات خود را از طریق باشــگاه دریافت کرد. با توجه به 
پرادخت این بخش از مطالبات میلیچ، مقدار زیادی از مطالبات وی باقی نمانده 
است تا استقلال در یک قدمی تسویه حساب با این بازیکن خارجی قرار داشته 
باشد. همچنین با پیگیری های احمد سعادتمند مدیر عامل باشگاه استقلال، 

بخشی از مطالبات شیخ دیاباته به حساب وی واریز شد.

عجیب ترین پرونده بین المللی ایران
ورزش: با شروع مسابقات لیگ برتر فوتبال ایران یک مدافع صربستانی با نظر 
وینگو بگوویچ سرمربی وقت تیم فوتبال گل گهر سیرجان برای تست دادن و 
ارزیابی شرایطش در تمرینات این تیم حاضر شد. دو هفته پس از حضور این 
بازیکن در تمرین گل گهر، بگوویچ از هدایت این تیم کنار رفت و مجید جلالی 
هدایت سیرجانی ها را قبول کرد. مدافع صربستانی چند روزی را هم زیر نظر 
جلالی تمرین کرد اما در نهایت نتوانست نظر مثبت این مربی را جلب کند. با 
این حال این بازیکن صربستانی در بازگشت به کشورش در شرایطی که حتی 
با گل گهر قراردادی نبسته بود به فیفا شکایت کرد و حالا هم خواهان گرفتن 
غرامت شده است. محمد جواهری مدیرعامل باشگاه گل گهر در گفت وگو 

با مهر این خبر را تأیید کرد.

پیشنهاد فیفا برای کاهش قرارداد بازیکنان ایرانی
ورزش: فدراسیون جهانی فوتبال بسته پیشنهادی خود برای کاهش قرارداد 
بازیکنان را ارائه کرد. فریبرز محمودزاده رئیس کمیته نقل و انتقالات سازمان 
لیگ در این باره گفت: »فیفا در اوایل فروردین ماه بسته پیشنهادی خود را 
به فدراسیون های زیر نظر خود ارائه کرده است. در این بسته پیشنهادی 
موارد مختلفی را مطرح کرده اند. فیفا تأکید داشته که در عرصه پرداختی 
به بازیکنان و مربیان می توانند از این بسته تبعیت کنند اما الزامی در این 
خصوص وجود ندارد. ما سعی می کنیم این مسئله را در آینده با باشگاه ها 

حل کنیم«.

نخستین تغییر مدیرعامل در باشگاه استقلال
ورزش: مدیرعامل استقلال نخستین تغییر در چینش مدیریتی باشگاه 
استقلال را ایجاد کرد. سعادتمند در نخستین تصمیم خود با حامد افضلی 
که سال های زیادی مدیر روابط بین الملل باشگاه استقلال بود قطع همکاری 
کرد و فردی جدید در پست او قرار داده شده است. همچنین گفته می شود 
در روزهای آینده به احتمال فراوان در پست های معاونت باشگاه احتمالاً 
تغییراتی صورت می گیرد تا نفراتی که سعادتمند با آن ها آشنایی بیشتری 

دارد، زمام امور اجرایی باشگاه را در اختیار بگیرند.

تکذیب مذاکره تراکتور با مدافع پرسپولیس
ورزش: یکی از مواردی که در روزهای گذشــته مطرح شد شایعه مذاکره 
باشگاه تراکتور با برخی بازیکنان تیم های لیگ برتری برای فصل آینده است. 
در این خصوص گفته می شد مسئولان تراکتور با برخی بازیکنان وارد مذاکره 
شدند که یکی از آن ها محمد انصاری مدافع چپ پای سرخپوشان تهرانی 
است. مدیرعامل باشگاه تراکتور اما این موارد را رد کرد. میرمعصوم سهرابی 
در واکنش به مذاکره با محمد انصاری عنوان کرد: »ما در کوران مسابقات 
هستیم و وضعیت لیگ هم مشخص نیست. دوست داریم لیگ را با بازیکنان 
خوبمان تمام کنیم و اگر فهرستی را الهامی بدهد روی آن اقدام می کنیم. با 
هیچ بازیکنی صحبت نکرده ایم چون تمرکزمان همچنان ادامه مسابقات 

لیگ برتر است«.

بازگشت مصلح به پرسپولیس؟
ورزش: با جدایی نــادری بین مدافع چپ ها شــاید بهترین گزینه برای 
پرسپولیس محمد ترکمان از پارس جنوبی بود که قلعه نویی روی هوا زد و او را 
به سپاهان برد. تیمی که در حال حاضر سه مدافع چپ دارد و به غیر ترکمان 
نام هایی، چون سعید آقایی و شایان مصلح را روی نیمکتش می بیند. قلعه نویی 
باید بی خیال یکی از مدافعان چپش بشود و اگر بخواهد سعید آقایی و ترکمان 
را حفظ کند شایان گزینه خوبی برای پرسپولیس است. گل محمدی پیش 
از شروع فصل هم شایان را برای پدیده می خواست و حالا اگر سپاهان راضی 
شود قرارداد مصلح که یک سال از آن باقی مانده را فسخ کند او دوباره به جمع 

سرخپوشان تهرانی باز خواهد گشت.

 نوری: اسکوچیچ باید حق رشد خود را
 به ملوان بپردازد

ورزش: پژمان نوری، مدیرعامل باشگاه ملوان بندرانزلی گفت: شروع مجدد 
مسابقات فوتبال، انگیزه بازیکنان را کم کرده و کار را سخت می کند. وی افزود: 
همان طور که دنبال حق رشد بازیکنان برای حضور در اروپا هستیم و با توجه 
به اینکه اسکوچیچ کارش را از ملوان آغاز کرد، باید حق رشد خود را به ملوان 

بدهد! امیدوارم توافق های لازم صورت بگیرد.

منهای فوتبال

رضازاده، سرپرست انجمن پارا وزنه برداری شد
ورزش: در حکمی از سوی سیدمحمد شــروین اسبقیان، حسین 
رضازاده به عنوان سرپرســت انجمن پارا وزنه برداری انتخاب شد. 
رضــازاده یک دوره رئیس فدراســیون وزنــه برداری بــود و البته 

مدت هاست که خارج از گود نشسته بود.

کیهانی: علیرضا کریمی هفت ماه زمان نیاز دارد
ورزش: پزشک جراح علیرضا کریمی گفت: به صلاح این کشتی گیر 
بود که در این مقطع زانوی خود را عمل کند. دکتر سهراب کیهانی 
چندی پیش جراحی زانوی حسن یزدانی را برعهده داشت، امروز هم 
زانوی مصدوم علیرضا کریمی دیگر کشتی گیر ملی پوش را انجام داد.

این پزشک جراح پیش از جراحی زانوی کریمی گفت: زانوی علیرضا 
کریمی در مسابقات سال گذشته از ناحیه رباط صلیبی دچار پارگی 
شد. به خاطر نزدیک بودن المپیک او را جراحی نکردیم، اما حالا که 
المپیک عقب افتاده فرصت مناسبی هست تا این جراحی انجام شود 

و با آمادگی کامل به المپیک برسد.
وی افزود: نوع آسیب دیدگی حسن یزدانی و علیرضا کریمی متفاوت 
اســت. با این حال می توانم بگویم کریمی هفت ماه دیگر با آمادگی 

100درصد می تواند روی تشک برود.

جوکوویچ: برای من دیگر تنیس ارزشی ندارد
ورزش: نفر نخست رده بندی تنیس مردان جهان اعلام کرد: با توجه 
به شیوع جهانی ویروس کرونا این ورزش دیگر اهمیتی برای او ندارد. 
خبرگزاری چمپیونات روسیه نوشــت: نواک جوکوویچ که به خاطر 
همه گیری جهانی ویروس کرونا و لغو تمامی تورنمنت های تنیس 
خود را قرنطینه کرده است گفت: می خواهم از یادگیری زبان روسی 
شروع کنم. البته یادگیری بهتر زبان های فرانسوی و آلمانی هم برای 

من یک ضرورت است.
وی افزود: این روزها به تنیس فکر نمی کنم، زیرا جهان با مشکل جدی 
درباره شیوع ویروس کرونا مواجه شده اســت. چند ماهی تا شروع 
دوباره رقابت های تنیس باقی مانده و نمی دانم آیا ارزشمند است که 
بخواهیم تماشاگران را به ورزشگاه بکشانیم یا خیر. در شرایط کنونی 

سلامتی مهم تر از ورزش است. 

همیلتون: پیوستن به فراری رؤیای من نیست
تسنیم: لوئیس همیلتون به اخبار روزهای اخیر رسانه های جهان 
درباره عزم او برای پیوستن به فراری ایتالیا و تمایل سباستین فتل 
به تمدید قراردادش با این تیم ایتالیایی که می تواند تهدیدی برای 

رؤیای همیلتون باشد واکنش نشان داد.
راننده انگلیسی تیم مرسدس آلمان گفت: در وهله نخست باید بگویم 
پیوستن به تیم فراری ایتالیا رؤیای من نیست. اکنون در تیم رؤیاهایم 
هستم. مسئله دوم این اســت که هیچ چیزی مرا تهدید نمی کند، 
زیرا قرار نیســت جایی بروم.قهرمان 6 دوره فرمــول یک ادامه داد: 
من با افرادی کار می کنم که از روز نخست به من کمک کرده اند. ما 
در مرســدس بهترین تیم را داریم. لوئیس همیلتون از سال 2013 

میلادی در تیم مرسدس آلمان حضور دارد. 

سلطانی فر خبر داد
 اجاره دوماه اماکن واگذار شده به بخش خصوصی 

بخشیده شد
ورزش: دویست و سی و نهمین نشست شورای معاونان وزارت ورزش 

و جوانان به ریاست مسعود سلطانی فر تشکیل شد.
وزیر ورزش و جوانان با قدردانی از فعالیت های مؤثر و هماهنگ ادارات 
کل استانی و ستاد عالی پیشگیری و مقابله با ویروس کرونا وزارتخانه 
با مجموعه ســتادهای مدیریت بحران و وزارت بهداشــت گفت: با 
پیشنهاد وزارت ورزش و جوانان و تصویب هیئت وزیران، با توجه به 
تعطیلی اماکن و فضاهای ورزشی و برای جلوگیری از انتشار ویروس 
کرونا، اجاره بهای اماکن واگذار شده به بخش خصوصی در ماه های 
اسفند و فروردین به طور کامل بخشیده شــد. سلطانی فر گفت: از 
بخش خصوصی در ورزش کشور حمایت می کنیم و ادامه بخشودگی 
در موضوع اجاره بهای 4 هزار اماکن ورزشی متعلق به وزارت ورزش 

بستگی به وضعیت کنترل بیماری کرونا در روزهای آینده دارد. 

ملی پوش تیر و کمان: در وضعیت خوبی قرار دارم
ورزش: ملی پوش المپیکی تیر و کمان گفت: با وجود اینکه به خاطر 
ویروس کرونا در منزل تمرینات خــود را پیگیری می کنم اما از نظر 
آمادگی بدنی در شرایط خوبی قرار دارم و از طریق فضای مجازی با 
مربی تیم ملی در ارتباط هســتم. میلاد وزیری اظهار کرد: از اسفند 
ماه که اردوهای تیم ملی به دلیل شــیوع ویروس کرونا تعطیل شد 
تمرینات خود را به طور مداوم در خانه انجام می دهم تا عقب نمانم. 
حتی به جز کارهای بدنسازی در مسافت کوتاه نیز تیر می زنم تا از نظر 

تکنیکی نیز دچار افت رکورد نشوم.
این کماندار المپیکی اظهار کرد: با توجه به اینکه تا نیمه اردیبهشت 
وضعیت برپایی اردوها مشخص نیست این روند را باید ادامه دهم تا 

افتی از نظر رکورد نداشته باشم.

صعود یک پله ای کیخا در رنکینگ جهانی
ورزش: ملی پوش ارزشمند ژیمناستیک ایران در آخرین رنکینگ 
فدراســیون جهانی ژیمناســتیک با یک پله صعود در جایگاه سوم 
وسیله خرک حلقه قرار گرفت . سعید رضا کیخا ملی پوش ارزشمند 
ژیمناستیک ایران در آخرین رنکینگ فدراسیون جهانی ژیمناستیک  
با یک پله صعود در جایگاه سوم وسیله خرک حلقه قرار گرفت . در این 
رنکینگ ژیمناست های کشورهای چین و ژاپن در جایگاه های اول و 
دوم حضور دارند. در آخرین رنکینگ فدراسیون جهانی ژیمناستیک، 

نتایج جام جهانی باکو لحاظ نشده است.

منجزی : سهمیه المپیک هرگز قانعم نکرد
ورزش: امیرقاســمی منجزی، عضو تیم ملی کشتی فرنگی که در 
مسابقات جهانی 2019 ســهمیه المپیک را برای تیم ملی کشتی 
فرنگی گرفت گفت: سهمیه المپیک هرگز قانعم نکرد. حالا که هفت 
ماه از جهانی گذشــته، باور کنید انگار همین دیروز بود و همچنان 
خودم را روی تشک می بینم که آن اشتباه را مرتکب نشده و به فینال 
رفته ام. برنامه های زیادی داشتم، اما حیف شد.امیر قاسمی منجزی 
در خاتمه تأکیــد کرد: محمد بنا ثابت کرده همیشــه موفقیت تیم 
برایش در اولویت اســت. حالا من هم باید تلاش کنم آن قدر خوب 
باشم که انتخاب محمد بنا برای المپیک باشم. من شاید قدیمی ترین 

شاگرد محمد بنا در اردوی تیم ملی باشم. 
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ادب و هنرادب و هنر

زاویه دید

 امروز چهلمین سالروز درگذشت شاعر و نقاش معاصر است
درباره  اقبال» سپهری« 
اگــر از هر کدام از ما بپرســند نام 
یکی از پنج، شــش شاعر برگزیده 
شعر نو را بگوییم، بی گمان یکی از 
این نام ها ســهراب سپهری خواهد 
بود. باز اگر از ما بپرســند نام یکی 
از مهم ترین نقاشان چند دهه اخیر 

ایران را بگوییم، نام ســهراب سپهری یکی از این نام هاست.به این اعتبار 
باید بگوییم سهراب سپهری هنرمند خوش شانسی است که در دو حوزه 
شــعر و تجسمی  یک نام بزرگ و اثرگذار اســت و مردم و جامعه ادبی و 
فرهنگی، قدردان او هستند. شعرهایش دست به دست می شود و حتی 
بســیاری شعرهای جعلی شبیه به شعر او هم مورد اقبال قرار می گیرد و 
میلیاردها تومان پول برای خرید تابلوهایش در حراجی ها مبادله می شود.

اما این  همه ماجرا نیست. سپهری در عرصه شعر پس از سال ها ممارست 
و تجربه هــای مختلف و گوناگون و تأثیرپذیــری از نیما، تی اس الیوت، 
شــطحیات عرفای ایرانی، هایکوی ژاپنی، هوشنگ ایرانی و... توانست در 
مجموعه های »مسافر«، »صدای پای آب« و »حجم سبز« به زبان و بیانی در 
شعر دست یابد که ویژه خود او بود. علاوه بر این تأثیرپذیری او از عرفان 
شرق دور و هند موجب شده بود جنس حرف ها و مضمون های شعری او با 
همه همروزگارانش متفاوت باشد، اما بدشانسی بزرگ سپهری این بود که 
او در دوره ای می زیست که این جنس حرف ها و دغدغه ها نه تنها خریداری 
نداشت بلکه شاید حتی خیانت محسوب می شد. در دورانی که سپهری 
بهترین شعرهایش را منتشر می کرد، ذائقه جامعه تحت تأثیر جریان ادبی 
چپ و شــعر چریکی به سمت »شعار به نفع خلق« تغییر یافته بود و در 
این فضا شــاعران متوسطی مانند سعید سلطان پور و خسرو گل سرخی، 
شاعران مورد اقبال بودند. اگرچه این جریان به شدت شعارزده بعداً با شکل 
معقول تر شعر چریکی یعنی شعرهای شاعرانی مانند شفیعی کدکنی و 
سیاوش کسرایی، کمی متعادل شد، اما منتقدان ادبی که اغلب وامدار تفکر 
چپ بودند، تحت تأثیر تعریف مارکسیستی از تعهد اجتماعی، به شدت 
به سپهری و شــاعران عرفان گرا می تاختند و عنوانی که رضا براهنی به 
سپهری داد تا سال ها بر پیشانی شعر و شخصیت نجیب و محترم او ماند 
و برای بسیاری، سپهری »بچه بودای اشرافی « باقی ماند. در روزگاری که 
روشنفکران به یاد خلق و جامعه بی طبقه افتاده بودند، غربت شاعری که 

نگران بود چرا کسی در قفسش کرکس نیست، چیز عجیبی نبود.
درگیری های گروه های سیاســی و تفکرات مختلف در عرصه اجتماع، به 
یاد کسی نیاورد که سهراب سپهری، شاعر مهربان، باسواد و اندیشه ورز در 
گوشه ای به بیماری سرطان مبتلاست و او در غربت و سکوت درگذشت و 

در مشهد اردهال به خاک سپرده شد.
چرخ روزگار چرخید و پس از جنگ، جامعه ای خسته از خشونت جنگ 
به دنبال مفری برای اندکی آرامش و احساسات لطیف بود. به همین دلیل 
کم کم جامعه شعر سپهری را بازیافت. از طرفی وجود چند »جانمازم چشمه« 
و»من وضو با تپش پنجره ها می گیرم« در شــعر او کافی بود که شعرش 
بی خطر و قابل انتشار تشــخیص داده شود و به همین دلیل رسانه های 
رسمی  نیز به کمک گسترش جریان توجه به شعر سهراب آمدند و او به 
ناگاه حداقل یک دهه پس از مرگش، در چشم مردم و شاعران عزیز شد. 
از طرف دیگر نگاه تجریدی و انتزاعی سپهری در هنرهای تجسمی  نیز در 
دوران خود، نشانه ای از بی دردی و بی توجهی به جامعه محسوب می شد. 
در روزگاری که گرافیک های حاوی شعارها و تصاویر تهییج کننده جامعه به 
قیام و تظاهرات علیه نظام استبدادی در اوج بود، کسی به تابلوهای سپهری 
که درخت های خم شده و گیاهان را نشان می داد، اعتنایی نداشت. حداقل 
سه دهه وقت نیاز بود که خبر گرایش های انتزاعی در نقاشی پست مدرن 
روز به ایران برسد و ناگهان همه آبستره دوست بشوند و یادشان بیاید که 
در داشــتن تابلوهای سپهری چه تفاخری پنهان است. پس نقاشی های 
غریب سهراب که به دوستانش هدیه داده بود از مجموعه های خصوصی 
بیرون کشیده شد و در حراجی ها با قیمت های چند میلیاردی فروخته شد.

با این حساب، سپهری هم هنرمند خوش شانسی بود که بالاخره در جایگاه 
واقعی هنری و ادبی خود نشست و هم هنرمند بدشانسی بود که در زمانه 
زندگی خود قدر ندید و در صدر ننشست، اگرچه خود او نه به قدر دیدن ها 

اعتنایی داشت و نه به صدر نشستن ها توجهی!

 ادب و هنر/جواد شیخ الاسلامی   امروز اول 
اردیبهشت ماه و سالروز بزرگداشت سعدی، این 
پیامبرسخن و معنا در پهنه ادبیات فارسی است. 
سعدی  تولد  سالروز  نه  اردیبهشت  یک  البته 
است و نه سالروز فوت او، بلکه روزی است که 
او شاهکار بزرگ خود، گلستان را در این روز به 
اتمام رسانده است. به سعدی و آثار او می توان 
امروز  نگریست.  او  به  و  کرد  باز  دریچه  صدها 
سراغ قربان ولیئی، شاعر، محقق، مدرس دانشگاه 
رفته ایم  زنجان  دانشگاه  هیئت علمی  عضو  و 
تا از سعدی بگوییم و بشنویم. از قربان ولیئی 
بیشتر از آنکه کتاب های پژوهشی منتشر شود، 
مجموعه شعر منتشر شده است، اما تسلط این 
شعر  زیروبم  و  ادبیات فارسی  به  دانشگاه  استاد 
است  مثال زدنی  و  زیاد  آن قدر  بزرگ  شاعران 
که هر شعردوست و ایران دوستی شوق نشستن 
پای درس گفتارها و کلام ایشان را دارد. بخشی 
از گفت وگوی ما را با دکتر قربان ولیئی درباره 

سعدی و شعر او می خوانید.  

 اگر کسی از شما درباره سعدی بپرسد 
اولین جملاتی که درباره سعدی به ذهنتان 

می رسد چیست و چه پاسخی می دهید؟
 معتقدم ما یک جفای بزرگی به سعدی کرده ایم 
و آن هم این است که، چه عام و چه خاص، اعتقاد 
داریم غزل سعدی مطلقاً عاشقانه است. در حالی 
که  شایســته است غزل سعدی را نوع خاصی از 
غزل عرفانی دانست که مبتنی بر تجربه عرفانی 
آفاقی اســت. به طور کلی دو گونه تجربه عرفانی 
وجــود دارد: »درون نگری« و »شــهود وحدانی« 
کــه هر یــک از آن ها را می تــوان طریق درونی 
و طریق برونــی نیز نامید. والتر اســتیس تجربه 
عرفانــی را به دو گونه »تجربــه آفاقی« و»تجربه 

انفسی« تقسیم کرده است.
عارف در تجربه آفاقی به مدد حواس به برونســو 
می نگرد و خداوند را در آینه هستی نظاره می کند.

آقای دکتر حمید سعیدیان، در کتابی که درباره 
ســعدی به نام »ســعدی در غزل« دارند و من 
دوســتان را به آن کتاب ارجاع می دهم، معتقد 
است می توان شعر ســعدی را عارفانه هم تلقی 
کرد و عاشقانه خواندن آن چندان درست نیست.

  با توجه به این روزهای کرونایی، به ذهنم 
رسید درباره نوع مواجهه سعدی با حمله 
مغول و آنچه برای امروز ما مفید اســت، 
بپرسم. به نظر شما سعدی در آن زمانه سخت 
راه درست را رفته یا نقدهایی به او هست؟ 
مانند نقدی که دکتر علی شریعتی در کتاب 
»هبوط در کویر« به ســعدی دارد و گفتن 
بهاریه را در آن روزگار،  اشــتباه می داند.

  شــاعر و هنرمند آینه روزگارش نیست و نباید 
باشد. شــاعر در روزگار خودش تصرف می کند. 
شــاعر و هنرمند اصیل بسی بیش از آینه است. 
او کســی اســت که در مقابــل آلام و دردهای 
روزگارش قرار می گیرد، چون حســاس اســت، 
چون بعد عاطفی اش قوی اســت، ولی به نحوی 
درونــی و خلاقانه به جای انعکاس دردها، درمان 
را نشان می دهد. شــاعر ماندگار در تاریخ کسی 
است که نسخه ای دارد و می خواهد شفایی بدهد 
وگرنــه به تعبیر مولوی تو در بیابان داد بزنی که 
مردم بیایند، کجا بیایند؟ اگر به آبی رســیده ای، 
بقیــه را هم صدا کن. خب، می دانیم ســعدی و 
مولــوی در قرن هفتم، همزمــان با حمله مغول 
زندگی می کرده اند. سعدی در زمان حمله مغول 
13،12 ســال داشته و به خوبی شرایط آن زمان 
را درک کرده و دیده اســت. من می خواهم باز بر 
وجهه عرفانی ســعدی تأکید کنم و اینکه ایشان 
چه سلوک سیستماتیک و منظمی داشته است. 
سعدی شاگرد شهاب الدین ابوحفص عمربن محمد 
سهروردی بوده است. خود سعدی در شعرهایش 
بــه او اشــاره می کند و چنین کســی با چنین 
سابقه ای گلستان و بوستان و آن مجموعه شعرها 
را می گوید. شما چگونه می توانید غزل سعدی را 
کاملًا عاشــقانه بدانید و بگویید توجه او تنها به 
جسم انسانی، به معنای عشق انسانی بوده است؟ 
من معتقدم ســعدی در این شرایط سهمگین و 
ســخت درد را تشــخیص داده و درمان این درد 
را این نوع نوشــتار ویژه درغزل، مثنوی و در نثر 
می دانــد. در مورد این نکات می توان بی شــمار 
صحبت کرد، اما نکته کلیدی در اندیشه سعدی 

عبارت اســت از این واژه »تعدیــل«. از کلمه 
تعدیل مقصودم معتدل بودن و اعتدال است. 
سعدی الهیات ویژه ای دارد. نه الهیات مولوی 
و عطار است که یکســره در ملکوت و لاهوت 

ســیر می کند، نه الهیات کاملًا خشک، قشری، 
دگماتیک و ظاهرپرستانه و شــریعت مدارانه ای 
است که تنها در مُلک سیر کند. سعدی اعتدال 
بزرگی در شعر فراهم کرد و این اعتدال تبدیل به 
یکی از ســتون های فرهنگ ایرانی شد. البته من 
بحثی دارم درباره اینکه چرا در دوران های مختلف 
یکی از چهار پنج قله ادبیات فارســی برمی آیند و 
بین مردم بیشــتر خوانده و شنیده می شوند که 
در حــال حاضــر نمی خواهم دربــاره آن بحث 
صحبت کنم. ولی غرضم این است که سعدی در 
غزلش الهیات ویژه ای دارد. الهیاتی که خداوند را 
ملموس و محســوس می کند. این نکته را دقت 
کنید؛ گویی سعدی بر این باور است که الهیات 
تنزیهی خشونت آور است. می خواهم این بحث را 

به شرایط اجتماعی ربط بدهم.
اینکه شما خدا را تافته جدابافته ای که هیچ راهی 
به او نیســت معرفی کنید تــا اینکه بگویید »به 
جهــان خرم از آنم که جهان خرم از اوســت« و 

اینکه بگویید »هر گلی نو که در جهان آید/ 
ما به عشقش هزار دستانیم« و اینکه بگویید »تو به 

سیمای شخص مینگری /
 مــا  در آثار صنع حیرانیم« با هم تفاوت دارند و 
این همه بسامد بالای واژه هایی که به اندام های 
انســانی مثل لب و چشــم و گونه و رخ و از این 

دست اشــاره می کند. این در واقع انسانی کردن 
دین و انســانی کردن خداوند کار مهم ســعدی 
است. البته سعدی عارف است و به تنزیه هم قائل 
است و نمونه های زیادی هم برای مثال در آثارش 
وجود دارد، ولــی او درد زمان خودش و بلکه به 
تعبیری درد ادیــان را منفک کردن و جداکردن 
خدا از جهان می داند. ســعدی می خواهد همان 
حرفی را بگوید که سهراب گفت: من خدایی دارم 
که در این نزدیکی اســت. یعنی خدایی که در 
چشم و ابرو و صورت و طبیعت و جاهای مختلف 
حضور دارد. برای همین است که در جای جای 
شعر سعدی ســتایش طبیعت را می بینید. این 
برای چیست؟ توجه به اندام انسانی برای چیست؟ 
گویی سعدی پادزهر خشــونتی که بسیاری از 
ادیان مستعد آن هستند و تاریخ هم نشان داده 
است را در این نوع نگاه به خدا و جهان می بیند. 
اینجا بحث عشــق در شعر سعدی پیش می آید. 
یعنی همان عشــق انسان به انسان که او معتقد 
است همین عشق به انسان استعلا می دهد. عشق 

است که آدمی را بالا می برد و تعالی می بخشد.
 

 چرا در زمان های مختلف گاهی نگاه به 
سعدی متفاوت و حتی در تناقض با هم بوده 

است؟
 مــا باید بــه یــک هماهنگی و ســازگاری در 
شخصیت فرد قائل باشیم. حافظ را مثال می زنم 
که از او 500،400 غزل بیشتر نداریم و این بحث 
شاید تا قیامت وجود دارد که حافظ عارف بوده یا 

عاشق یا مصلح اجتماعی؟ 
ولی درباره سعدی ما بوستان را داریم. می خواهم 
بگویم برای درک و قضاوت درباره یک شاعر باید 
آثارش را ببینیم. ایــن آثار و این قضاوت باید با 
هم همخوانی داشــته باشــند. آیا سعدی که ما 
در بوستان می بینیم یک سعدی عارف مسلک و 
اخلاقی و معنوی هست یا نیست؟ بلاشک هست. 
پس بایــد غزل او را به گونه ای ببینیم که با این 
درک سازگار باشــد. خود سعدی کدهایی داده 

است، ببینید:
»خوشــتر از دوران عشــق ایام نیســت / بامداد 

عاشقان را شام نیست
مطربان رفتند و صوفی در سماع / عشق را آغاز 

هست انجام نیست«
و می رسد به اینجا که : 

»آشنایان ره بدین معنی برند 
در سرای خاص بار عام نیست«  

و این بیت شگفت انگیز: »هرکسی را نام معشوقی 
که هســت / می برد، معشــوق ما را نام نیست«. 
نمونه ها زیاد اســت. با این ابیات دیگر نمی توان 
ســعدی را مثلًا صرفاً عاشقانه ســرا دانســت یا 

چیزهایی به او نسبت داد.
 بعضی هــا از غزلــی نام 

می برنــد کــه بــا 
پسر  ردیف های 

نوشته شــده و می گویند این غزل نشان 
از بعضی تمایلات سعدی یا دیگر شاعران 

دارد.
 بلــه، عطار هم از این نوع شــعرها دارد، مولوی 
هــم دارد. اینکه زیبایی را، هــم در زن و مرد و 
پسر، ستوده اند چیزی نیست که بشود انکار کرد. 
تحسین زیبایی مهم است. یکی از عشق شناسان 
غرب آقای لئو بوسکالیا که کتابی به نام »عشق 
چه زیباســت« دارد، می گوید تحســین زیبایی 
بدون چشمداشت مرام من است. می گوید خیلی 
وقت ها انسان زیبایی دیده ام و رفته ام به او گفته ام 
»چه زیبایی« و بعد رفته ام دنبال کارم. یعنی تمام 
شــد رفت! این بحث مستقلی است. انسانی که 
حواس معنوی و باطنی اش گشوده شده است با 
دیدن زیبایی در هر جایی، چه در چهره انســان 
و چه در طبیعت، عشق بدون چشمداشت، عشق 
بدون انتظار و عشــق بدون تملــک در او پدید 

می آید.

 از شــما تعبیری شــنیدم که به شعر 
آرایش  دریچــه  از  و ســعدی  حافــظ 
و پیرایــش در شــعر این دو اســتفاده 
کرده اید. توضیح می دهیــد از این منظر 
تفاوت های ســعدی و حافظ  در چیست؟

 مــن اولین بار این تعبیر را در کتاب »بهشــت 
ســخن« از آقای دکتر حمیدی شــیرازی دیدم 
که گزیده ای از شــعر شــاعران تا قرن پنجم را 

جمع آوری کرده اند. 
آنجا دربــاره نظامی که ســخن می گوید ما دو 
رویکرد در شعر داریم، یک رویکرد آرایشی و یک 
رویکرد پیرایشی. زیبایی شناسی شاعران بزرگ 
مثل خاقانی و حافظ به این اســت که چیزهایی 
به شعرشــان افزوده اند و در واقع شعرشــان را 
آراســته اند. فرض کنید با اســتعاره ها و تصاویر 
و غیره آرایشــش کرده اند. اما بعضی از شاعران 
هستند که زیبایی شناسی شعرشان ریشه در این 
دارد که آن را از زوائد پیراسته اند. اینکه می بینیم 
شعر سعدی تصویری نیست همین نکته را نشان 
می دهد. مثلًا بیت »به جهــان خرم از آنم که 

جهان خرم از اوست 
 عاشــقم بر همه عالم که 
همه عالم از اوست« را 

مقایســه کنید با یک بیت از خاقانی. البته دکتر 
شــفیعی کدکنی معتقد هســتند گیرایی شعر 
ســعدی در نحو و چینش اســت که فعلًا به آن 
بحث نمی پردازیم. ولی شــعر سعدی مبتنی بر 

پیراستن است. 
شــعر او سادگی شــگفتی دارد. این نکته را هم 
عرض کنم که حقیقتاً زیبایی در سادگی است. 
تعبیری از یک فیلسوف غربی در ذهن دارم که 
می گوید زیبایی و حقیقت و سادگی یک چیزند. 
به این تعبیر شــعر سعدی مرسل و ساده است. 
باید توجه کنیم که همین سادگی شعر به شدت 
آن را مؤثر و برانگیزاننده عاطفه کرده اســت. به 
بیانی اگر کسی عاطفه عمیق و سرشاری داشته 

باشد، دشوار و آراسته سخن نخواهد گفت.

 چه می شود سعدی با آن همه تجربیات 
گوناگون و زیاد و تســلط بر منابع فقهی و 
تاریخ و ادبیات ما، به این سادگی در زبان 

می رسد؟
 به نوعی می شــود گفت وقتی انسان به کمال 
سخن برسد، یعنی در حوزه خود به اوج و کمال 
آن رسیده باشــد، حالا در عشق یا عرفان یا هر 
چیزی، شخصیتی یکدست، بسیط، سهل و مرسل 
پیــدا خواهد کرد. چون دیگــر چندگانگی های 
شــخصیتی ندارد. پس یک جنبه پاسخ به این 
پرسش این است که سعدی به کمالی در طریق 
خودش رســیده بوده و به یکدستی شخصیتی 
رسیده بوده و تکلیفش با خودش مشخص بوده 
اســت. علاوه بر همه این هــا آن ویژگی بنیادی 
سعدی عبارت اســت از مهرورزیدن. چنان این 
عاطفه در او قوی بوده که زبانش را ســهل کرده 
اســت. می توانیم بگوییم آدمی که عاطفی است 
لزوماً ســخن آراسته و تزئین کرده و بزک کرده 

نخواهد گفت.

گاهی این پرســش ذوقــی را از دیگر 
شاعران هم می پرســم. آیا شما هم وقتی 
غزلیات ســعدی را می خوانید احســاس 
می کنید در دهانتان عســل گذاشته اند؟ 
احساس و لمستان در شعر سعدی چیست؟
 شعر سعدی برای من بیشــتر شورانگیز است. 
غزل سعدی توفان عواطف متعالی است و همین 

است که به نظر شما شیرین است.
 سخنی است که بی تکلف از ژرفای دل برمی آید 
و بر دل می نشیند. شیرینی یا شور شعر سعدی 
از همین جریان عواطف رقیق در بســتر کلام او 

ناشی می شود.

 یک پرســش مهم برای ما به خصوص 
اهالی ادبیات این اســت که سبک زندگی 

بزرگان شعر چگونه بوده است؟
 از نظر من اگر شاعر را در زندگی و زندگی را در 
شعرش ببینیم، سعدی عاشقانه زندگی کرده است 
یعنی یک حیات مبتنی بر مهرورزی داشته است. 
اگر بخواهیــم در بین مقولات عاطفی و اخلاقی 
چیزی را نام ببریم کــه نزدیک ترین مفهوم به 
خداوند باشد، مهربی دریغ است. یک نوع شیدایی 
نسبت به همه چیز که واقعاً نزدیک ترین مفهوم به 
توحید است و خیلی هم در متون دینی بی پایه 
نیست. سعدی می گوید»خوش تر از دوران عشق 
ایام نیســت«. این مهر بی دریغ، هم یکدستی در 
روان شــاعر ایجاد می کند و هم دل او را از کینه 

خالی می کند و جمعیت خاطر برایش می آورد.
 عشق تمرکز وحشتناکی می آورد. عشق یک نوع 

یکتایی می آورد.
 شاید بتوان گفت عشق به خصوص عشق شدید، 
موجب می شــود انســان خودش را در دیگری 
بیابــد و در فرایند عشــق یــک معرفت عمیق 
نســبت به خودش پیدا کند، اگر بگذاریم عشق 
کار خــودش را بکند و هیچ تمایل و خواســت 
دیگری از عشــق نداشته باشیم. به هر تقدیر به 
نظر من نزدیک ترین مفهوم به عشق همین رحم 
و مهر و عشق است که رابطه سعدی با پروردگار 

همین گونه است.
 او پــروردگار را در همین نزدیکی و به تعبیری 
»لای آن شــب بوها« می بینــد. طبیعت متعالی 
انسانی در کانون توجه سعدی قرار دارند و خیلی 
جالب اســت که خود سعدی به تصریح و تأکید 
در جاهای مختلف می گوید من مانند حیوانات 
نیســتم که تنها به طبیعت عشق داشته باشم. 
نکته عجیبی است که می گوید عشق من عشق 
به انســان اســت. یعنی اگر منحنی عشق را در 

شعر فارسی ببینیم از عشق به طبیعت و توصیف 
طبیعت آغاز می شود و به عشق انسانی- الهی در 
سعدی می رسد و در شعر شاعرانی چون مولوی 
مضمون عمده می شود عشق به خداوند. بنابراین 
ســبک زندگی قله های شــعر فارسی مبتنی بر 

مهرورزی استعلابخش بوده است.  

 در شاعران معاصر چه کسی را به سعدی 
نزدیک تر می دانید؟

 از ایرج میــرزا که بگذریم مــن در هیچ کدام از 
معاصرانمان، کســی را شبیه به سعدی ندیده ام. 
البته می توان گفت گاهی شعر فریدون مشیری 
سلاســت و عاشقانگی شعر ســعدی را به ذهن 

متبادر می کند.

 چرا با اینکه ســعدی بر شاعران پس از 
خودش، مثل حافظ و بیدل، تأثیر گذاشته 
است، زبان و جهان این شاعران کاملاً با زبان 

سعدی فرق دارد؟
  برای اینکه تأثیر گرفتن کار آســانی نیســت. 
ممکن است شــما در مقام نظر کسی را دوست 
داشته باشید، ولی راهتان راه متفاوتی باشد. زبان 
فرع بر تجربه اســت، یعنی چه؟ یعنی اینکه این 
تجربه زیســتی شماســت که بر زبان شما تأثیر 
می گذارد.  ممکن اســت زبان سعدی را دوست 
داشــته باشــید، ولی نتوانید با آن زبان سخن 
بگویید. خیلی ها دوســت داشــتند مثل مولوی 
شعر بگویند، ولی آن تجربه را نداشتند. آن تجربه 
اســت که زبان را می ســازد، فراخوان می کند، 

احضار می کند.

 شعر معروفی هست که فردوسی و انوری 
و سعدی را پیامبران شعر معرفی می کند. 

شما چه نظری دارید؟ 
 واقعیت این است که این ها فقط پیغمبران زبان 

نیستند. مولوی می گوید:
» نه نجوم است و نه رمل است و نه خواب

وحي حق والله اعلم بالصواب
از پــي روپوش عامه در بیــان / وحي دل گویند 
آن را صوفیان«. یعنی باب ســخن گفتن خداوند 
با آدمی باب بسته ای نیســت، بنابراین شاعران 
بزرگی که در هر فرهنگی هســتند به نحوی نه 
فقط در زبان پیامبری می کنند، بلکه به گونه ای 
پیامبرانی هســتند که حضور مــاورا را برای ما 
بازسازی می کنند، فضای زیستن در بیکرانگی را 
برای ما ایجاد می کنند، ما را از یک زیست محدود 
در تنگنای خواســت های خویشتن تا بیکرانگی 
گسترش می دهند. البته سعدی در ساحت زبان 

هم از پیامبران شعر فارسی است:
بر حدیث من و حسن تو نیفزاید کس
 حد همین است سخندانی و زیبایی را

 بعضی ها می پرسند چه کنیم که کسی 
مثل ســعدی در حد توان و زمانه خودمان 

بشویم؟
 اولاً این پرســش را باید از خود بزرگان بپرسیم، 
ولی خیلی خوب نیست آدم کسی دیگر بشود. به 
تعبیر یکی از اهل معرفت، اگر خداوند یک عشق 
بزرگ داشته باشد، آن عشق به تنوع و دگرگونی 
است. برای همین هر کس باید خودش باشد. ما 
سعدی را داریم، نیاز نیست سعدی دیگری داشته 
باشیم، همچنین مولوی و حافظ. هر کسی اگر به 
ژرفای وجودی خودش مراجعه کند یک موجود 
منحصربه فرد و یگانه می یابد. اگر به آن موجود و 
آن ژرفا برسد، قطعاً خودش را بیان خواهد کرد. 
اگر در یکی از این هنرهای هفت هشت گانه هم 
بیان نکند، مشکلی نیست، وجود و زیست اش زیبا 

خواهد بود. 

ولی الگوهای مشترک هم وجود دارد.
 اگر الگوی مشــترکی باشــد همین اســت که 
خودمان را بیابیم، چون این ها کســانی هستند 
که به چشمه های باطن و اعماق وجود خودشان 

دست پیدا کردند. این همان راه مشترک است.

 در این روزهــای کرونایی  چه کارهایی 
انجام می دهید؟

 آن طور کــه دیگران فکــر می کنند خیلی هم 
کتاب خوان نیســتم. بیشتر براساس نیاز مطالعه 
می کنم. درگیرهمین زندگــی عادی و تدریس 
دانشــگاهی ام. در کنار این ها چون علاقه خاصی 
به خطاطی و نقاشی دارم، به این هنرها مشغولم.

برش

سعدی عاشقانه زندگی کرده یعنی 
مهرورزی  بر  مبتنی  حیات  یک 
داشته است. اگر بخواهیم در بین 
مقولات عاطفی و اخلاقی چیزی را 
نام ببریم که نزدیک ترین مفهوم 
بی دریغ  مهر  باشد،  خداوند  به 

است

گفت وگو با قربان ولیئی، شاعر و مدرس دانشگاه به انگیزه سالروز بزرگداشت  استاد شیرین سخن شعر فارسی

 »سعدی« پرچمدار الهیات عاشقانه 

یادداشت

آرش شفاعی، شاعر و روزنامه نگار
annotation@qudsonline.ir

ایده های مدیرعامل خانه کتاب برای برگزاری نمایشگاه آنلاین
 نمایشگاه مجازی، محدودیت های

 نمایشگاه فیزیکی را ندارد  
مدیر عامل  حسینی پور،  نیکنام  ایبنا: 
مؤسســه خانه کتاب، درباره ارائه ایده 
و طرح برگزاری مجازی سی و سومین 
دوره نمایشگاه بین المللی کتاب تهران از 
سوی خانه کتاب بیان کرد: نخستین بار 
در سال 1393 برگزاری مجازی بخش 
کوچکی از نمایشگاه بین المللی کتاب 

تهران را -البته با وجود همه ریسک ها- تجربه کردیم که این تجربه به عقد 
قرار داد بین  یک شــرکت مجری و مؤسسه نمایشگاه های فرهنگی منجر 
شد.حسینی  پور، تصمیمات مناسب در شرایط جدید را ضروری دانست و 
درباره چند و چون برگزاری نمایشگاه مجازی کتاب گفت: ایده  های مختلفی 
در این زمینه مطرح شده است؛ از  جمله فروش آنلاین نمایشگاهی با قابلیت 
صدور بن کارت  خرید کتاب برای متقاضیان و پرداخت از طریق درگاه های 
اینترنتی. همچنین طراحی سه بعدی از فضای مصلا و جانمایی ناشران با نام 
کاربری مخصوص، طراحی این فضا به ناشران امکان عرضه متنوع امکانات 
در بخش های مختلف را می دهد. حسینی  پور با بیان اینکه نمایشگاه مجازی 
کتاب محدودیت های نمایشــگاه فیزیکی را نــدارد، ادامه داد: محدودیت 
تخصیص غرفه به ناشران با برگزاری نمایشگاه مجازی بر طرف خواهد شد، 
بنابراین در صورت موافقت معاونت امور فرهنگی، ناشران بیشتری می توانند 
برای حضور در این دوره از نمایشگاه ثبت نام کنند و نظارت ها نیز انجام شود.  
وی با اشاره به رایزنی با شرکت طرف مشورت برای برگزاری نشست های نقد 
کتاب مؤسسه خانه کتاب گفت: تأکید می کنم با توجه به قابلیت ها و امکان 
گفت و گو در فضای مجازی که فرصت  های جدیدی را فراهم کرده اســت، 
نباید بنشینم تا دیگران برای ما تصمیم بگیرند و عقب بمانیم. همان طور 
که برای برگزاری وبینار های نقد کتاب مؤسسه خانه کتاب در حال رایزنی 
است، برگزاری برنامه های جنبی به  صورت وبینار و حتی تورهای گردشگری 

مجازی نیز برای نمایشگاه کتاب تهران مطرح شده است.  
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